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VODSTVO TORINSKE TOVARNE ZAVRNILO VSE PREDLOGE SINDIKALNIH PREDSTAVNIKOV

Prekinitev pogajanj med FIAT in sindikati 
Podjetje bo odpustilo nad 12 tisoč delavcev
Zveza kovinarskih delavcev zahtevala posredovanje vlade • Minister za delo Foschi: odpuste je mogoče 
in je treba preprečiti - Danes sestanek med predstavniki FLM in tajništvom federacije CGIL-CISL-UIL

TURIN — Po torkovem krogu pogovorov med predstavniki zveze 
kovinarskih delavcev in torinskega avtomobilskega velikana Fiata so 
tnnogi predvidevali, da se bodo pogajanja slej ko prej prekinila, saj 
so bila stališča obeli strani vse preveč narazen. In tako se je vče
raj tudi zgodilo: po kratkem popoldanskem sestanku sta se obe de
legaciji razšli, potem ko sta ugotovili, da je trenutno vsak spora
zum nemogoč. Sindikalna delegacija je pri tem poudarila, da so zanjo 
Pogajanja samo začasno prekinjena, medtem ko so predstavniki to
rinske tovarne izjavili, da so pogajanja končana in da bo Fiat takoj 
začel s postopkom za odpustitev večjega števila delavcev. Kakšno je 
to število se za sedaj ne ve, vendar pa je gotovo, da se suče med 
12 in 15 tisoč.

Nastali položaj jo danes predmet
*ele vrste sestankov v Rimu. Tako 
»e bodo sešli predstavniki zveze ko
vinarskih delavcev s tajništvom e- 
Ootue sindikalne federacije CGIL - 
CISI, - UIL in ni izključeno, da bo 
o zadevi FIAT govor tudi na ju
tranjem sestanku med predstavniki 
FLM in ministrom za delo Foschi- 
Jcm, ki je namenjen predvsem re-

Naj omenimo zadnje izjave Foschi- 
ja, ki se je neposredno obvezal, da 
bo posredoval med torinsko tovar
no In predstavniki delavcev. Odpu
ste je mogoče in je treba prepre
čiti, je menil minister za delo, ki 
je tudi dejal, do nihče ne more za
nikati objektivno težkega položaja,

J«m, ki je namenjen preuvsem re- > v katerem je trenutno FIAT zara- 
šltvi spora glede tovarne Indesit. | di notranje krize in zaradi zastoja
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DANES SE SESTANE VODSTVO KD

Okrepitev Cossigove vlade 
glavni cilj demokristjanov

Govorice o «konirontaciji» s komunisti 
za omejitev vpliva socialistične stranke

RIM — fledtem ko postajajo to- 
bi parlamentarne razprave o proti- 
kriznih ukrepih vse bolj omiljeni, 
Prihaja spet na dan debata med 
strankami. Danes se bo sestalo vod
stvo KD, ki bo v svojih zaključkih 
lahko dognalo kaj novega.

Kaj se je pravzaprav zgodilo v 
Zadnjih mesecih? bo izraza sta pri
šli predvsem dve dejstvi: z ene 
stram ošibitev Cossigove' vlade, ki 
uživa le še malo zaupanja, povezu 
je jo izredno šibka parlamentarna 
veČina, vedno bolj dreza vanjo o 
Pozicija KP1, ki postaja čedalje 
klasnejša. Z druge strani se je v 
tem času okrepila socialistična 
stranka, ki je na zadnjih volitvah 
bila -zmagovita, . i je glavni ani
mator vladne koalicije ki je vsaj 
Začasno našla svoj notranji mir. 
To je brez dvoma nekoliko zameša
jo karte vsem. še najbolj znotraj 
KD. kjer postajajo večina, ki pod
pira Donat Cattinovo «preambulo* 
m pa sam tajnik Piccoli. vedno bolj 
oprezni in zaskrbi ieni glede uve
ljavljanja tajnika PSI Craxija.

To zadržanje je bilo mogoče za
beležiti že od vsedržavnega kongre
sa KD, v novi politični sezoni pa 
Postaja vedno bo’: jasno. Tako je 
eden izmed najpomembnejših pred
stavnikov «preambule», dorote.iec 
“isaglia, ki ga smatrajo za najbolj 
Naklonjenega socialistom izjavil v 
Nekem intervjuju, da odločno na
sprotuje možnosti, da bi bil Craxi 
imenovan za prihodnjega predsed 
Nika vlade. Po njegovem mnenju bi 
socialistični predsednik vlade hudo 
škodil vsej Krščanski demokraciji. 
Istočasno pa so številni predstavni
ci večine spet potegnili na dan pro
blem »konfrontacije* s KPI in po- 
Jrebo, da se vzpostavi z Berlinguer- 
ievo opozicijo drugačen odnos.

V bistvu bi lahko rekli, da se je 
*Pet ustvarilo podobno ozračje, ki 
le bilo značilno za obdobje pred 
sestavo vlade nacionalne enotnosti. 
Kes je, da smo še zelo daleč od
Jsga, treba pa je povedati, da je 
~e precej otipljivih predpostavk v 
lem smislu. KD se boji, da bi PST

pod Craxijevim vodstvom Dostala 
premočna in da bi jo torej lahko 
nevarno ogrožala tudi v volilnih 
tekmah. Tako so poudarili na svo
jem zasedanju v Mondoviju Zacca- 
gninijevi somišljeniki. Zato obrača 
spet svojo pozornost k dialogu s 
KPI.

Kar zadeva komuniste pa se zdi. 
da ne mislijo omiliti svpje opozi
cije. razen če ne pride do krize 
Cossigove vlade ali pa da ne na
stane možnost za »boljšo* vlado, 
kot je sedanja. To je poudaril pred 
dnevi v imenu vodstva stranke 
Giorgio Napolitano.

R. G.

v mednarodni avtomobilski industri
ji. Vse pa kaže, je nadaljeval, da 
gre za težave prehodnega značaja 
in da jih ho mogoče premostiti z 
začasnimi ukrepi kot so na primer 
podpora za investicije in odobritev 
načrta za avtomobilsko industrijo. 
Kar pa zadeva položaj uslužbencev 
bi bilo možno poseči na primer ta
ko, da bi večje število delavcev u- 
pokoiili predčasno, uveljavili mobil
nost ter za nekatere vpis v dopolnil
no blagajno.

Vzrok za razbitje pogajanj je bi
lo predvsem vprašanje tako imeno
vane zunanje mobilnosti. Predstav
niki Fiata so namreč predlagali, da 
bi vpisali 24 tisoč delavcev v do
polnilno blagajno za 18 mesecev, 
kar bi kot smo že pisali pomenilo 
dokončni odpust iz službe za po
lovico. Zveza kovinarskih delavcev 
pa je predlagala vpis v dopolnilno 
blagajno ne samo teh 24 tisoč de
lavcev, ki jih predlaga podjetje 
temveč vseh 74 tisoč, kolikor jih 
je že v dopolnilni blagajni dvakrat 
tedensko, vendar samo za šest me
secev. Glede tega vprašanja se 
obe delegaciji nista mogli zediniti 
in je bilo na tem, da pride do raz
bitja pogajanj. Zveza kovinarskih 
delavcev je dala tudi drugi predlog, 
ki upošteva sedanje stanje na avto
mobilskem trgu. Neizpodbitno je, 
da je za nekatere bolj cenene mo
dele Fiatovih avtov treba čakati 
mesece in mesece, medtem ko se 
v skladiščih kopičijo drugi, dražji 
modeli, kar je tudi privedlo do zah
teve tovarne, da vpiše toliko de
lavcev v dopolnilno blagajno, da 
bi zmanjšala proizvodnjo. Zato so 
sindikalni predstavniki predlagali, 
da bi okrepili proizvodnjo tistih 
modelov, po katerih je največje 
povpraševanje s tem, da bi pove
čali število delavcev, ki delajo na 
teh tekočih trakovih. Tudi ta pred 
log so Fiatovi predstavniki zavT- 
nili, čeprav postaja iz dneva v dan 
bolj jasno, da gre sedanje težave 
torinskega koncema pripisati v do
bršni meri napačni politiki njego
vega vodstva, kljub dejanski krizi, 
v kateri se nahaja avtomobilska 
industrija.

Prav na predloge, ki jih je da
lo predstavništvo zveze kovinarskih 
delacev se je skliceval tajnik CGIL 
Garavini, ko je komentiral vest o 
prekinitvi pogajanj. «Sindikalno gi
banje je dalo vrsto resnih in pre
mišljenih predlogov, ki bi podjetju 
omogočili ohranitev skupne proiz
vodnje in okrepitev proizvodnje 
modelov, po katerih je največ po- 
praševanja. Dejstvo, da torinska 
tovarna ni hotela vzeti v poštev 
teh predlogov, ima predvsem poli
tični pomen, saj si Fiat lasti pra
vico, da nemoteno odpušča usluž
bence iz službe. Zato je po nje
govem mnenju nujno, da poseže in 
posreduje vlada.

Zveza kovinarskih delavcev je 
torej zahtevala od vlade, se pravi 
od ministrstva za delo, da posre
duje za rešitev vprašanja odpu

stov v Fiatu. Svojo zahtevo pa u- 
temeljuje z ugotovitvijo, da je sa
ma vlada prevzela odgovornost za 
izdelavo podrobnega načrta za pre
mostitev krize, ki pesti avtomobil
sko industrijo. Ta nart naj bi o- 
mogočil tudi Fiatu, da se reši iz 
sedanjega težkega položaja. Turin- 
sko podjetje pa tega sploh ne upoš
teva in se je odločilo za enostran
ski ukrep, s katerim odpušča na 
tisoče delavcev. Borbo za svoje 
pravice bodo morali voditi pred
vsem Fiatovi delavci sami. Šlo bo 
za zelo težko, za najtežjo borbo v 
zgodovini sodobnega sindikalnega 
gibanja. Oblike boja, za katere se 
bodo delavci Fiata demokratično 
odločili bodo morale biti premiš
ljene in pri njih se ne bo mogoče 
prenagliti, saj bo od njih odvisen 
pozitiven izid tega boja.

OB SEDMI OBLETNICI STRMOGLAVLJENJA ALLENDEJEVE VLADE

Pinochet z vsiljenim referendumom 
izigrava zavest čilskih demokratov

Čilsko demokratično ljudstvo se *bira na ulicah in izraža svoje nasprotovanje referendumu
............................................................... ................. .

GOVOR STANEH DOLANCA OB DNEVE JVM, POMORSTVA IN REČNEGA LADJARSTVA

(AP>

Nepretrgana vez Slovencev z Jadranom
Zmagovita pot jugoslovanskih partizanskih pomorščakov, doprinos italijanskih borcev v NOB za prijatelj
stvo in zbliževanje med narodi obeh držav - Pomorski uspehi socialistične in samoupravne Jugoslavije

PORTOROŽ - Včeraj je bila v 
portoroškem avditoriju z govorom 
člana predsedstva CK Zveze komu
nistov Jugoslavije Staneta Dolanca 
osrednja slovesnost ob dnevu jugo
slovanske vojne mornarice, pomor
stva in rečnega ladjarstva SFRJ. 
Udeležili so se je vidni predstavniki 
družbenopolitičnih organizacij in 
skupnosti SFRJ in SRS, med kate
rimi predsednik predsedstva CK 
ZKS France Popit, predsednik pred
sedstva SRS Viktor Avbelj, pred-

ske obale in obalnokraške regije.
V slavnostnem govoru je Stane 

Dolanc spregovoril o boju sloven
skega naroda na tem delu obale, 
ko se je moral takoj po naselitvi 
pred več kakor tisoč leti spoprijeti 
z močnejšimi narodi, ki so ga hoteli 
izrivati proč od morske obale. »Dolg 
in žilav je bil boj s tujci, ki so 
naše prednike skušali potisniti v 
hribovito zaledje, obalo pa sistema
tično naseljevali z neslovenskim živ
ljem, Takšno stanje je trajalo sto-

sedjiik RK OZDI Mitja Ribičič, ML- letja in .stoletja. Kljub vsemu temu 
ha Marinko, Janez Vipotnik, pred- pa se je slovensk1 živelj obdržal vse

do danes tudi ob svojem morju; ni-stavniki JLA, JVM in teritorialne 
obrambe, predstavniki skupščin ob
čin iz Slovenije in sosednje Hrvat- 
ske, predsednik SKGZ Boris Race, 
predvojni komunisti in spomeničarji 
ter delovni ljudje in občani sloven-
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V MADRIDU ZAČETEK RAZPRAVE 0 POSTOPKU NOVEMRRSKE KONFERENCE

V prvih posegih poudarjena nujnost 
bogatitve duha helsinške listine

Liechtensteinski predlog o sestavi dnevnega reda pripravljalnega sestanka
MADRID — Skoraj 300 delegatov 

pripravljalnega sestanka za madrid
sko konferenco je včeraj začelo z 
delom.

Pred začetkom plenarne seje so 
se diplomati dogovorili o načinu 
nastopanja delegacij. Delegati iz 
držav EGS so zagovarjali skupinske 
nastope, tako naj bi, na primer, 
stališča evropske deveterice pred
stavljal Luxemburg, ki trenutno 
predseduje EGS. Večina dežel, ki 
sodelujejo na madridskem priprav
ljalnem sestanku KVSE, tega pred
loga ne sprejema kot pravilo. V na
cionalnem kongresnem centru v 
Madridu prevladuje prepričanje, da 
naj bi na madridskem sestanku so
delovale le posamezne države na 
osnovi suverene enakosti vsake cd

ZA BRŽAVHECA TOŽILCA C1AMPAMJA

Russomannova izpoved 
«naivna in bedasta»

RIM — Državni tožilec Ciampani je včeraj izredno ostro in 
odločno odgovoril na »izpoved* bivšega podnačelnika Sisde Russo- 
toanna. Njegovo novo verzijo dogodkov o objavi Pecijevih zasli
ševanj je ocenil kratkomalo za «naivno in bedasto*. Ker pa je 
končno le priznal to, kar je dosedaj vztrajno zanikal in ker je 
časnikar Isman spremenil svoj odnos do sodnega zbora in začel 
odgovarjati na vprašanja, je Ciampani sklenil, da jima prizna 
olajševalne okoliščine in torej zniža kazen za nekaj mesecev. 
Odločitev o njuni izpustitvi na začasno svobodo (oba sta že štiri 
toesece v zaporu), pa je prepustil sodišču.

Pa se povrnimo k njegovi oceni Russomannovega »memoria
la*. Opredelil ga je za «lažnega», »nelogičnega*, »neotipljivega* 
In »neupoštevanja vrednega*. Točko za točko je sodnik dokazoval, 
kako Russomanno spet podaja neverodostojno, podobo svojega pro
tizakonitega ravnanja. Po njegovem ni verjeti Russomannu, ko 
trdi, da se je za operacijo odločil z namenom, da bi prepričal 
skupino «skesanih* teroristov. Saj bi se moral v tem primeru 
obrniti na mnogo bolj pristojne organe. Težkč je tudi verjeti, da 
bi se teroristi po objavi Pecijevih zasliševanj kar spontano pred 
stavili javnim organom. Hude sume vzbuja tudi Russomannovo 
dopuščanje da je vtudi po napaki njegovega sodelavca* tajno 
zasliševanje šlo v tisk. Isman je namreč počakal dan in pol pred 
objavo, Russomanno pa mu je kljub temu dvakrat telefoniral, če 
misli res objaviti vse Ob koncu pa je Ciampani še podvomil v 
^napako* njegovega sodelavca in še enkrat podčrtal prepričanje, 
da je zapisnike izročil sam Russomanno Dejanske namere biv
šega funkcionarja tajne službe pa ostajajo odprto vprašanje. \

njih posebej, tako da v Madridu 
vsaj formalne ne bo uradnih skup
nih stališč evropske deveterice in o- 
beh severnoameriških držav, vzhod 
noevropskih socialističnih držav ter 
skupine neuvrščenih - in nevtralnih 
držav.

Včerajšnji delovni predsednik je 
bil vodja ameriške delegacije v 
Madridu Max Kampelman. Prvi ga 
je za besedo prosil liechtensteinski 
predstavnik Mario Ledebur in pred
ložil načrt dnevnega reda celotne
ga pripravljalnega srečanja, ki ima 
pet točk. Dokument predvideva 
sprejem dnevnega reda pripravljal
nega srečanja, nato pa razpravo o 
dnevnem redu jesenskega srečanja. 
Največ razprav utegne biti ob 4. 
točki liechtensteinskega predloga, 
ki predvideva sprejem dokumenta o 
organizacijski shemi, trajanju in o- 
blikah glavnega srečanja, med ka
terimi utegne b!*i najbolj sporna 
odločitev o diplomatski ravni, na 
kateri naj bi potekal glavni madrid
ski sestanek, ki naj bi se začel 11. 
novembra. Ob prvih pripombah k 
liechtensteinskemu predlogu dnev
nega reda pripravljalnega sestanka 
KVSE so predstavniki Luksembur
ga, Italije, Vatikana, Danske, Ma
džarske, ČSSR, Romunije, Grčije 
in SZ iznesli tudi splošna stališča 
in zamisli glede evropskega procesa.

Večina govornikov ugotavlja po
trebo delovnega in graditeljskega 
poteka madridskega sestanka, po
udarjajo pomen procesa KVSE ter 
njegovo stalno izpopolnjevanje in 
bogatenje za mir, varnost in sodelo
vanje v Evropi in tudi na svetu. 
Glede nadaljnjega poteka priprav
ljalnega srečanja diplomati, ki so 
doslej govorili, poudarjajo potrebo 
upoštevanja proceduralnih pravil, 
ki so se uveljavila v dosedanjem 
procesi evropske varnosti in sode
lovanja od 'elsinkov do Beograda. 
Največ govorijo o tako imenovani 
»rumeni knjigi*, ki je pravzaprav 
seznam vseh postopkov in običajev, 
1. so jih diploma'! doslej preizkusili 
v konferencah o evropski varnosti 
in sodelovanju Tudi liechtensteinski 
predlog se v osnovi naslanja na 
»rumeno knjigo* izdano na beograj
skem sestanku. Liechtensteinskega 
predloga diplomati v madridskem 
kongresnem centru še niso ocenili, 
čeprav mu tudi niso oporekali.

Med številnimi komentarji o vse
bini in pomenu • konference naj 
omenimo predlog voditelja španske 
socialistične stranke Felipeja Gon
zalesa, ki je med drugim predlagal, 
naj bi bila madridska konferenca 
tudi osnova za sklicanje konference 
o varnosti in sodelovanju v Sredo
zemlju, katere naj bi se udeležili 
predstavniki obeh velesil in vseh 
držav ob obalah Sredozemlja.

O madridski konferenci je v ne
kem intervjuju govoril tudi zahod- 
nonemški zunanji minister Gen- 
scher, ki je poudaril, da zahodne 
države nočejo spremeniti konfe
rence v »sodišče* Sovjetske zveze, 
da pa bo vsekakor govor tudi o 
afganistanski krizi.

koli ni v našem malem narodu za
mrla zavest, da je to naše morje, 
o čemer pričajo vsa naša zgodovi
na. naše ljudske pesmi in pripovedi, 
kakor tudi dejstvo, da so se Slo
venci vselej radi odločali za mor
narske poklice.*

Član predsedstva CK ZKJ je na- I ] 
to prešel na najsvetlejšo stran ju-1 ; . 
goslovanske zgodovine, ko je na- i 
rodnoosvobodilna borba vzplamtela 
tudi na Jadranu. »Neustrašni sino
vi Dalmacije, Hrvaškega, Sloven
skega in Črnogorskega Primorja.
Istre in otokov so bili težke, ven 
dar uspešne boje z okupatorskimi 
pomorskimi in drugimi enotami na 
morju, ob obali našega kopnega in 
obaiah jadranskih otokov ter tako 
omogočali povezovanje osvobodilne
ga boja na otokih z razvojem re 
volucije na kopnem.* Stane Dolanc 
je izčrpno prikazal razvoj jugoslo
vanske vojne mornarice od vsega 
začetka ob makarskem primorju 
preko kapitulacije Italije in zad
njih bojev za osvoboditev Sloven
skega Primorja in Trsta. »Tu bi 
želel poudariti, je dejal Stane Do
lanc, da je po kapitulaciji Italije 
tudi v našo mornarico in druge eno
te NOV Jugoslavije stopilo veliko 
italijanskih državljanov, ki so bili 
dobri borci, njihova odločitev pa 
je bila odraz spoznanja o nevar
nosti fašizma, kakor tudi tega, kaj 
pomeni jugoslovanski osvobodilni 
boj tudi za njihovo nacionalno in 
socialno svobodo. V boju z ramo 
ob rami ter s puško v roki, skupai 
s sinovi in hčerami vseh narodov 
in narodnosti Jugoslavije so tudi

italijanski borci in njihove enote 
na svoji bojni poti, zlasti še v teh 
krajih, skupaj z nami posejali tu 
di seme prijateljstva in zbliževanja 
med narodi naših dveh držav, gra
dili so most sodelovanja, ki nas 
tudi danes povezuje in ki ga mo
ramo še naprej utrjevati v inte
resu miru in dobrih sosedskih od
nosov.*

»Ob tem pa tudi ne smemo po
zabiti, da se na tem kosu sloven
ske zemlje tudi v praksi uresniču
je naša pohlika dobrih sosedskih 
odnosov — v tem primeru odnosi 
z Italijo, v prid sodelovanja ter 
miru v svetu. Na naših tleh ena
kopravno živi in ustvarjalno deluje 
italijanska narodna skupnost, ki u- 
živa vse pravice, za katere se tu
di sami zavzemamo v zvezi z na

šimi manjšinami v drugih državah. 
Tudi s tem je izpričana doslednost 
naše politike ustvarjalnega in strp
nega sožitja med narodnostmi, na
rodi in državami vsega sveta*. Spre
govoril je nato o udarni moči ju
goslovanske vojne mornarice, ki je 
po 38. letih zrasla v sodobno obo
roženo silo na morju,

Prebral je nato dnevno poročilo 
komande vojno-pomorskega področ
ja 8. maja letos zveznemu sekretar
ju za narodno obrambo, ki najbolje 
izjuiuuje, kako boleče je odjeknila 
v srcih vseh jugoslovanskih mornar
jev smrt predsednika Tita.

Sledil je pester in bogat kulturni 
program z nastopom ansambla JLA 
iz Beograda in umetnikov različnih 
narodov in narodnosti Jugoslavije.

VOJKO COLJA

SANTIAGO DE CHILE - Na 
današnji dan pred sedmimi leti je 
general Augusto Pinochet izvedel 
državni udar proti vladi stranke 
Unidad pepular* Salvadorja Ailen- 
deja in si diktatorsko prevzel vso 
oblast v državi. Odpravil je svo
bodo in preprečil, da bi se ljud
stvo zbiralo v demokratičnih orga
nizacijah in nadaljevalo pot na
predka. Uvedel je politiko zatira
nja, prisilil v izgnanstvo na deset- 
tisoče demokratov, ubijal in iz 
dneva v dan večal število političnih 
pripornikov. Pred nekaj meseci je 
tudi napovedal ljudsko glasovanje, 
s katerim naj bi se ljudstvo izrek
lo za novo ustavo in s katerim naj 
bi ga v primeru zmage potrdili za 
nadaljnjih 18 let.

In do tega dne je tudi prišlo. Nad 
fi milijonov in 700 tisoč Čilencev se 
b0 danes podalo na volišča in od
dalo svoje zaupanje ali nezaupanje 
Pinochetovi diktaturi. Volilna kam
panja je bila v zadnjih tednih ze
lo razgibana in pisana. Pinochet 
je v svojih govorih poudarjal znane 
teze. hi jih ponavlja že celih se
dem lfet. Tudi predstavniki opozi
cije so se oglasili. Bivši predsed
nik, krščanski demokrat Frei. ie 
na zborovanjih spodbujal prebival
stvo naj se odločno izreče proti 
sedanii vojaški hunti ter predlagal 
tudi nekakšno prehodno vlado za 
obdobje dveh ali treh let. Demokra
tična mladina je v zadniih dneh 
razdeljevala letake v raznih prede
lih države. Mobilizacija je bila 
velika: najbolj množična, odkar je 
general prevzel oblast. Vse mestne 
četrti pa so preleoljene z lepaki 
vseh vrst, ki so jih izdale vladne 
oblasti in ki prinašajo besedico 
»Si*.

Pinochet je sklical podobno ljud
sko glasovanje že januarja leta 
1978, ko je ljudstvo s 75 odstotki 
glasov potrdilo njegovo oblast. Da
našnji referendum pa cilja še glob
lje: zahteva odločitev za novo u- 
stavo, ki prinaša vrsto novosti. 
Tudi to, da dodeljuje sedanjemu 
poveljniku vojske, to je Pinochetu, 
tudi status predsednika države. V 
primeru zmage na današnjem gla
sovanju bo Pinochet ostal na o- 
blasti do leta 1997

Pozivu bivšega predsednika Frei- 
ja so se odzvali predstavniki Kr
ščanske demokracije, radikalcev 
(to je socialdemokratov, ki so pod
pirali socialistično vlado Allende- 
ja), del konservativcev, del levi
čarskih katoličanov, ki sp združeni 
v skupini »Mapu* ter Komunistična 
partija.

Dejstvo ostaja, da se je čilska 
ljudstvo v zadnjih dveh letih zdru
žilo v boju proti diktaturi, vseeno 
pa ni mogoče napovedati uspeha
demokratičnih sil; podajati kaka

Član predsedstva CK ZKJ Dolanc v portoroškem avditoriju (Foto Škrlj) napovedi, preveč je ustrahovanja.

PREDSEDSTVO SFRJ RAZPRAVLJALO 0 MEDNARODNIH VPRAŠANJIH

Pozitivna ocena obiska Kaunde
Predsedstvo CK ZKJ o uresničevanju politike stabilizacije

BEOGRAD — Pod predsedstvom predsednika 
Cvijetina Mijatoviča je bila včeraj v Beogradu 
seja predsedstva SFRJ. Predsedstvo je razprav
ljalo in nato sprejelo informacijo o nedavnem 
prijateljskem ooisku predsednika republike Zam
bije dr. Kennetha Kaunde v Jugoslaviji. Ocenili so, 
da je dal obisk pomembno spodbudo za nadalj
nji napredek prijateljstva in vsestranskega sode 
lovanja dveh neuvrščenih dežel, čemur so dali 
trajno osnovo pristni odnosi med predsednikom 
Titom in predsednikom Kaundo.

Ugotovili so, da je potekala široka izmenjava 
mnenj o sedanjem neugodnem razvoju mednarod
nih odnosov in potrebi po krepitvi aktivnosti ne
uvrščenih dežel, kot tudi o merilih za napredova
nje jugoslovansko zambijskega sodelovanja.

Predsedstvo je razpravljalo in osvojilo osnovo 
za nastop jugoslovanske delegacije na bližnjem 
35. rednem zasedanju generalne skupščine Zdru
ženih narodov, hkrati pa so razpravljali tudi o 
.ktualnem stanju varnosti v državi. Ugotovili so, 
da je varnostna situacija zadovoljiva, saj odgo
vorni organi uspešno izvršujejo svoje z zakonom 
določene naloge, sistem družbene samozaščite pa 
se v praksi vedno bolj uveljavlja kot nenadome

stljiv dejavnik v reševanju varnostnih problemov.
V torek pa je bila v Beogradu seja predsed

stva CK ZKJ, na kateri so razpravljali o aktual
nih idejno - političnih vprašanjih družbenoekonomske 
stabilizacije. Uvodno besedo je imel Stevan Doronj- 
ski, predsednik predsedstva CK ZKJ.

Predsedstvo je ugotovilo, da so pri uresničeva
nju politike doseženi določeni rezultati, hkrati pa 
se pojavljajo tudi resni problemi pri oskrbovanju 
gospodarstva s surovinami in reprodukcijskim ma
terialom, v ekonomskih odnosih s tujino, na pod
ročju potrošnje (zlasti investicijske), pri preskrbi 
prebivalstva z določenimi artikli itd.

Na seji so opozorili, ' da je nujna široka druž
bena akcija vseh organov in organizacij Zveze ko 
munistov in drugih organiziranih socialističnih sil, 
delovnih ljudi in občanov pri uresničevanju poli
tike stabilizacije. Poudarili so, da je pri izpolnje
vanju nalog nujno potrebno povečati učinkovitost 
in odgovornost v delu vseh organov in posamez
nikom v vseh samoupravnih organizacijah in skup
nostih.

Sklenili so, da bo o teh vprašanjih, na podla 
gi sklepov predsedstva CK ZKJ iz novembra lan
skega leta ter razprave s seje predsedstva raz 
pravljali tudi CK ZKJ. (dd)

Za 3 dni odloženo zasedanje 
generalne skupščine OZN

NEW YORK — Enajsto posebno 
zasedanje generalne skupščine so 
ponovno odložili za tri dni. To so 
storili po zadnjem poskusu, da bi 
našli izhod iz težav, v katere so 
zašli pogovori o ključnih vpraša
njih organizacije splošnih pogajanj, 
ki naj bi jih sprožilo to zasedanje.

Ko je poudarjal, da so v zad
njih dneh vlagali intenzivne napo
re, da bi prišli do usklajenega za
ključka tega zasedanja, je predsed
nik generalne skupščine Šalim Ah
med Šalim ugotovil, da se kljub 
tem naporom zasedanje še ne more 
končati. Vse kaže, da obstaja velik 
prepad, ki bi ga bilo treba premo
stiti, če bi hoteli vzajemne' prila 
goditi različna stališča o odgovor
nosti za vodenje globalnih poga
janj in nekaterih vsebinskih vpra
šanjih, je rekel Šalih Ahmed Šalim 
ter dodal, da velik pomen dela, ki 
se ga je lotilo to zasedanje, opra 
vičuje podaljšanje za tri dni.

Za tem je opozoril vse prisotne, 
da kljub zapletenosti nalog ne sme
jo pozabiti, da s« prihodnji torek

I

PRIMORSKI DNEVNIK je začel Izhajati v Trstu 13. maja 1945, njegov predhodnik PARTIZANSKI DNEVNIK pa 28. novembra 1943 v vasi Zakriž nad Cerknim, razmnožen na ciklostil. Od 5. do 17. septembra 1944 se je tiskal v tiskarni »Doberdob* 
v Govcu pri Gorenji Trebuši, od 18. septembra 1944 do l. maja 1945 v tiskarni »Slovenija* pod Vojskim pri Idriji, do 8. maja 1945 pa v osvobojenem Trstu, kjer je izšla zadnja številka. Bil je edini tiskani partizanski DNEVNIK v zasužnjeni Evropi.

začne redno zasedanje generalne 
skupščine. Predsednik skupščine je 
pozval vse države k popolnemu so
delovanju v teh zadnjih naporih za 
premostitev razlik, ki so se pojav
ljale. Skupščina je sprejela pred
log predsednika.

Težave so se na tem zasedanju 
pojavile v zadnjih dneh zaradi a- 
meriških prizadevanj, da bi v pred
log o organizaciji globalnih Doga
janj, ki ga je podprla velika ve
čina držav, vnesli nekatere spre
membe, katerih smisel je razdeli
tev odgovornosti v splošnih poga
janjih med osrednjim pogajalskim 
telesom ir specializiranimi forumi.

Nesloglasje glede tega so bloki
rala ne le usklajevanja stališč o 
dnevnem redu splošnih pogajanj, 
temveč tudi o nekaterih vsebinskih 
vprašanjih nove mednarodne stra
tegije razvoja, ki so še vedno od
prta. Ameriška delegacija je o na
stali situaciji obvestila Washington 
in zahtevala navodila. Do tega tre
nutka pa odgovora Washingtona ni
so objavili, (dd)
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BLAGOVNA MENJAVA PO AVTONOMNEM RAČUNU

Nova brezcarinska spiska «C» in «D» 
bosta omogočila še hitrejši razvoj

Spiska mora ratificirati še rimski seaat - V vsaki 
smeri predviden promet v vrednosti 13 milijard lir

Blagovna menjava s sosednimi 
obmejnimi območji Slovenije in Hr- 
vatske po tržaškem avtonomnem ra
čunu se v zadnjih mesecih stalno 
in naglo veča, kakor redno bele
žimo tudi na tem mestu. V prvi 
polovici letošnjega leta je na pri
mer menjava dosegla 32,6 milijar
de lir, medtem ko je znašala v 
ustreznem razdobju lani 24,4, pred
lanskim pa 10,9 milijarde lir. Tr
žaški poslovni krogi p pričakuje
jo, da se bo blagovni promet še 
znatno povečal v trenutku, ko bo
sta stopili v veljavo novi listi «C» 
in «D», ki sta bili sestavljeni ja
nuarja 1978. leta v Beogradu na se
stanku med ministroma Ossolo in 
Ludvigerjem. Jugoslavija je listi že

ratificirala, na italijanski strani pa 
sta bili doslej sprejeti v poslanski 
zbornici in v senatni komisiji za 
zunanje zadeve, tako da manjka 
zdaj še privoljenje senata. Jasno 
je zato, da tukajšnji poslovni krogi 
pričakujejo, da bo to vprašanje re
šeno v čimkrajšem času.

Obe listi se glasita na skupno 
vrednost 13.000 milijonov lir. Nova 
lista «C», ki se nanaša na brezca
rinski uvoz jugoslovanskega blaga 
z območij Buj, Kopra, Sežane in 
Nove Gorice na Tržaško, obsega 
naslednje postavke (v oklepajih u- 
strezne vrednosti v milijonih lir): 
goveja živina in meso (9.700), mor
ske ribe (300), konji za vprego in 
za zakol (200), krompir (200), po-
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ZARADI TERITORIALNE PRISTOJNOSTI

PREISKAVO 0 ZAMBONIJU 
BODO VODILI V RIMU

Namestnik državnega pravdnika Staffa je baje poslal 
sodne akte rimskim kolegom konec avgusta

Vse kaže, da se je v Trstu kon
čala preiskava o domnevnem rovar
jenju levičarskih skrajnežev. Na
mestnik državnega pravdnika dr. 
Staffa, ki je vodil preiskavo in ki 
je osumil prekupčevanja z orožjem 
ter sodelovanja z oboroženo tolpo 
docenta Giovannija Zambonija, prof. 
Giana Serana in dr. Marino Cata 
ruzza — zaporni nalog zanjo je sicer 
preklical pred nekaj meseci — se 
je proglasil za teritorialno nepri
stojnega in je izročil vse sodno ak
te rimskim sodnikom, ki vodijo ta
ko imenovano preiskavo «7. april*. 
V okviru le-te so bili aretirani vid
ni voditelji tako imenovane delav
ske avtonomije Toni Negri, Emilio 
Vesce, Oreste Scalzone in drugi.

Dr. Staffa je že od samega za
četka napovedal, da to prej ali 
slej izročil vse sodne akte Rimu 
zaradi objektivnih povezav med pre
iskavama. Naj omenimo le dejstvo, 
da so bili Zamboni. Sereno in Cat- 
taruzza obtoženi na osnovi priče
vanja skesanega brigadista Fioro- 
nija. Preseneča pa vsekakor, da je 
sodnik za tako odločitev izbral ko
nec avgusta. Po informacijah, ki jih 
v sodnih krogih ne potrjujejo pa 
tudi ne demantirajo, je namestnik 
tržaškega pravdnika poslal' gradi
vo v Rim 28. avgusta, ko je bil 
med drugim uradno še na dopustu. 
Odločitev je presenetila tudi zago
vornike obtožencev, saj so zanjo 
zvedeli le, ko so preverili zapisni
ke državnega pravdništva.

Vprašanje, ki se vsiljuje, je, za
kaj se dr. Staffa ni proglasil za 
nepristojnega že pred nekaj meseci 
in izročil akte rimskim sodnikom. 
Zaporni nalogi, ki jih je podpisal, 
so dvignili v mestu veliki prahu, 
preiskava, vsaj kolikor so lahko u- 
gotovili novinarji, pa ni dala ne
dvoumnih odgovorov. Ostaja le sum, 
ki zastruplja medčloveške odnose. 
Upati je, da bo odgovo-. ki ga tr
žaški preiskovalci zaenkrat niso 
dali, prišel iz Rima in to v naj
krajšem možnem času. (vt)

prestopkov (imenujejo jih tudi po
zabljivost) moral odšteti čez 174 
milijonov lir. v primeru raznih o- 
lajševalnih okoliščin pa najmanj 17 
milijonov in pol lir. 41 milijonov 
in 400 tisoč lir kazni, ali v naj
boljšem primeru 10 milijonov lir 
bo moral plačati lastnik hotela «So- 
nia», lastnik gostišča »Škabar* 34 
milijonov 800 tiscč lir ali najmanj, 
nekaj manj kot 8 milijono" lir. V 
gostilni «AUa staži one* so ugotovili 
za čez 32 milijonov lir prekrškov, 
lastnik pa bo moral odšteti, v pri
meru olajševalnih okoliščin, naj
manj 8 milijonov lir. Zakon so krši
li tudi v bifeju «Da Primera, za ka
terega bo znašala globa 7 milijo
nov in 483 tisoč lir.

Spodletel rop
V poznih nočnih urah je na Na

brežju Tre Novembre 24-letiji An
gelo Giardini izmaknil nočni spre
hajalki torbico s celodnevnim za
služkom in sp pognal v beg, toda 
kmalu potem so ga agenti letečega 
oddelka, ki jih je ženska poklicala, 
zasačili in aretirali.

hištvo (200), perutnina in divjači
na (200), navadno vino (250), mes
ni izdelki (150), sveže in suho 
sadje (150), kemični proizvodi (150), 
električna oprema (150), trikotaža 
iz sintetičnih vlaken (100), volnena 
in bombažna trikotaža (100), pro
izvodi in konfenkcija iz usnja (100), 
leso vinska masa (180) in razne 
druge manjše postavke do skupne 
vrednosti 13.000 milijonov lir.

Lista «D», ki se nanaša na brez
carinski izvoz italijanskega blaga 
s Tržaškega na območje Buj, Ko
pra, Sežane in Nove Gorice, je 
mnogo bolj razčlenjena od doseda
nje, ki obsega 28 postavk, saj jih 
našteva kar 78. Najvažnješe postav
ke so naslednje: proizvodi polime- 
rizacije (4000 milijonov lir), gume 
in zračnice (600), predivo iz umet
nih in plastičnih vlaken (700), vol
neno predivo (700), predivo iz u- 
metnih ali sintetičnih vlaken (750), 
bombažno predivo (400), pipe, ven
tili in podobni materiali za cevovo
de, kotle in rezervoarje (300), WC 
školjke, kadi za kopalnice in po
dobno (300), traktorji, opremljeni 
z napravami za dviganje in spušča
nje tovora, vitli in podobno (300), 
kalupi za odlivke plastičnih mas 
(200), pribor in kovinsko okovje 
za pohištvo, vrata, stopnice, okna, 
kovčke in podobno (200), izdelki 
iz stekla za osvetlitev in signaliza
cijo (200), tkanine in tekstilni pro
izvodi (240), predivo iz živalskih 
dlak (200), papir in lepenka (350), 
topila in rdečila (150), sintetične 
snovi za barvanje (150), kosilnice 
(150), agrumi (160), kemični pro
izvodi za farmacevtsko industrijo 
(150), deli obutve iz kateregakoli 
materiala, razen iz kovin (150), 
električne osvetljevalne in signalne 
naprave za motoma vozila (100), 
premična dvigala (100), steklena 
vlakna, tkanine in drugi predmeti 
(100), strešniki (100), laneno pre 
divo (100), poliestri in silikoni (100), 
deli in pribor za motorna vozila 
(100), posode in drugi predmeti za j 
gospodarstvo in toaleto iz kerami
ke (80) ter manjše kontingente al
koholnih pijač, zdravil, proizvodov 
iz plute, stekla in steklarskih iz
delkov, železa in jekla, kovinske 
minuterije, raznih strojev in pri
ključkov, električnih gospodinjskih 
naprav, merilnih inštrumentov, lov
skega in športnega orožja in muni- 
cije, igrač in rekvizitov za ribo
lov itd.r-de globalne vrednosti 13 
tipoč milijdnov lir.

Preplavljeni Miramarski drevored pri železniškem nadvozu

TEDEN DNI PRED ZAČETKOM POUKA

Od včeraj voda spet pronica 
v prostore liceja Prešeren
Šolsko poslopje še ni pokrito • Danes seja zavodskega sveta

Pred približno enim tednom smo 
poročali, da bo problem prostorov 
na liceju France Prešeren v krat
kem rešen. Predvidevali so nam
reč, da se bodo dijaki v začetku 
šolskega leta lahko vselili v razre
de v tretjem nadstropju, ki jih za
radi nadgradnje niso mogli uporab 
ljati. žal pa so nastale nove teža
ve. Ker streha nad četrtim nad
stropjem ni še končana, je dežev
nica poplavila to nadstropje, potem 
pa je skozi stene pronicala vse do 
prvega nadstropja. Danes se bo se
stal zavodski svet, ki bo verjetno 
razpravljal tudi o tem. Težko pa 
si predstavljamo, da bo problem 
v kratkem rešen in da se bodo di
jaki lahko vselili v nove prostore, 
ki jih bomo lahko končno le ime
novali razrede, že čez teden dni. 
Želeti pa je, da bi se ne tudi le
tos ponovile epizode, ki so značilne 
za preteklo šolsko leto. Posledice
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MESTNA KANALIZACIJA VČERAJ PONOVNO ODPOVEDALA

MED NEURJEM VODA PREPLAVILA ULICE IN CESTE
Del Miramarskega drevoreda zaprt za promet - Kmetje niso utrpeli posebne škode

Zahodni cikloni in motnje nad 
Alpami so nam včeraj ponoči prav 
pošteno zagodli: treskalo in grme
lo je kot za stavo, iz nagrmadenih 
oblakov se je ulilo, da je bil joj, 
vmes pa siloviti vetrovni sunki. Po 
pričevanju mnogih, ki jih je ves 
ta-direndaj prebudil iž sladkega 
sna, je neurje izbruhnilo blizu treh

V NEDELJO V PROSTORIH GOSPODARSKE ZADRUGE

Močan veter je včeraj zjutraj obrnil marsikateri dežnik

Srečanje obrtnikov v Bazovici
Na srečanju bodo med drugim priredili okroglo mizo s pri
merjavo obrtništva v Sloveniji in v Furlaniji-Julijski krajini

Slovenski obrtniki, včlanjeni v 
Slovensko deželno gospodarsko zdru
ženje, so na sejah svoje sekcije 
večkrat razpravljali o potrebi, da 
bi se med seboj pobliže spoznali, 
si izmenjali izkušnje, probleme ter 
se v prijetni družbi pozabavali. V 
času, ko so v modi poletni prazni
ki, je odločitev hitro dozorela. Ta
ko je kar mimogrede nastal pre 
gram za Obrtniško srečanje v Ba 
zovici.

Srečanje bo razdeljeno na dva 
dela. V jutranjih urah se bodo obrt 
niki seznanili z zakonsko, socialno 
in skrbstveno ureditvijo obrtništva 
v Sloveniji in Furlaniji - Julijski kra
jini. Svoje sedelovanje sta zagoto
vila dr. Cesare Pironti, funkcionar 
deželnega odbomištva za obrtništvo 
iz Trsta, ter Franjo Vcrbnik, pod
predsednik Samostojne zveze obrtni
kov Slovenije. Okrogla miza je vzbu
dila precejšnje zanimanje, saj je 
veliko obrtnikov zainteresiranih za 
dela v Sloveniji, pa tudi zato. ker 
je vsaka primerjava dveh različ-

Kršlli so odlok o davčni pobotnici

Visoke globe 
tržaškim gostincem

V vsakodnevnih pregledih po tr
žaških hotelih, restavracijah, bife
jih in picerijah, je bilo ugotovlje
nih nič koliko prekrškov glede davč
ne pobotnice. V večini primerov 
gre za manjše prestopke, je pa 
tudi nekaj takih, pri katerih je glo
ba, ki jo bodo lastniki gostišč in 
prenočišč morali plačati, kar čedna.

V samem vrhu tržaških prestop
nikov je restavracija «La Marinel- 
la». Lastnik bo zaradi cele vrste

V SOBOTO. HEDIU0 W P0NEDBJEK

TUDI LETOS V DOLINI 
«NAŠ PRAZNIK> SSK

razpolago tudi razne jedače in pi
jače ter domače vino. V primeru, 
da bi bilo v nedeljo slabo vreme, 
bodo kulturni program izvedli v 
občinskem gledališču France Pre- 
šcrcn.

Letošnji praznik dolinske sekcije 
SSk je posvečen spominu dveh važ
nih obletnic, in sicer 80-letnici po
žiga Narodnega doma v Trstu in 
50-letnici ustrelitve bazoviških ju
nakov. _______

Te dni so objavili spored Našega 
»raznika, ki ga vsako leto ob tem 
•asu prireja dolinska sekcija Slo- 
renske skupnosti. Običajno je bil 
iraznik vedno prvi teden septem- 
>ra, letos pa so ga prireditelji pre- 
ožili na L, 14. in 15. september, 
;er je bila 7. t.m. osrednja spo 
ninska svečanost ob 50-letnici u- 
trelitve bazoviških junakov. Praz- 
iik se bo torej pričel že to soboto, 
;o bodo odprli kioske. Zvečer bo 
lastopil s krajšim sporedom Mla- 
linski zbor iz Trsta, ki ga vodi To- 
naž Simčič, nastopu pevcev pa bo 
Jedil ples ob igranju znanega kra 
evnega ansambla Pomlad.

Osrednji de' kulturnega sporeda 
io vsekakor v nedeljo. 14. septem- 
>ra popoldne, odprl pa ga bo kon 
:ert godbe na pihala Breg, čemur 
»o sledil nastop otroškega pevskega 
bora iz Boršta ter moškega pev- 
ikega zbora Valentin Vodnik h Do 
ine. Po priložnostn i! pozdravih bo 
pregovoril tudi tajnik dolinske sek 
J je SSk Sergij Mahnič. Tudi v ne 
leljo bo od 20. ure naprej ples ob 
ivokih ansambla Pomlad Naš praz- 
lik ne bo zaključil v ponedeljek 
:večer, ko bodo za veselo razpok 
ienje igrali Veseli godci iz Bol junca. 
Jbiskovalcem bodo vse tri dni na

Tatovi v stanovanju
Med kratko odsotnostjo lastnika, 

31-letnega Giuseppeja Bologne so 
tatovi vlomili v njegovo stanova
nje na Corsu Saba 28 in odnesli 
škatlico, v kateri so bili bankovci 
v znesku 1 milijona lir in dve banč
ni knjižici.

f Čestitke
Danes bu v Gropadi ugasnil svo

jo drugo svečko PETER MILKO
VIČ. Vse najboljše mu vošči sestrič
na Tanja s starši iz Boljunca.

Dragi PETRČEK. Danes praznu
ješ svoj drugi rojstni dan Obilo 
zdravja in sreče v nadaMnjem živ
ljenju tl voščita nona Marija in 
strte Ladi.

nih izkušenj vedno pozitivna. Obe
nem lahko trdimo, da o problema
tiki obrtništva v Sloveniji vemo ze
lo malo in imamo o tem problemu 
popolnoma izkrivljene predstave. Ko
ristna pobuda torej, ki bo lahko 
služila tudi organizacijam in jav
nim ustanovam za bodoča ukrepa
nja na tem področju.

V zgodnjih popoldanskih urah bo 
na bazovskem igrišču zanimivo no
gometno srečanje, kjer se bosta 
spoprijeli ekipi goriških in tržaških 
obrtnikov SDGZ. Obe sekciji sta 
se rekreacijsko že nekajkrat se
stali in po lepem uspehu teh sre
čanj sklenili, da se take pobude še 
nadalje popestri. Nogometna tek
ma bo pa pokazala tudi, katera sek
cija je glede kondicije članov na 
boljšem.

V večernih urah bo na prosto
ru, ki ga je prijazno odstopila Go
spodarska zadruga iz Bazovice pro
sta zabava s plesom, kjer bodo o- 
brtniki lahko v sproščenem vzduš
ju razpravljali o svojih številnih 
problemih, ter o izkušnjah razno
likih poklicev. Nedvomno bo to pri
ložnost tudi za gospodarske stike, 
saj bodo nekateri reklamizirali svo
je delo.

KD povoljno ocenjuje 
štiristrankarski 
odbor na pokrajini

Pokrajinsko vodstvo Krščanske 
demokracije je izdalo noto, v kate
ri izraža zadovoljstvo nad izobliko
vanjem štiristrankarskega odbora 
na pokrajini. Ta rešitev zagotavlja 
po sodbi KD upravljivost pokraji
ne, hkrati pa pomeni obnovitev ve
zi med to stranko in strankami 
laično-socialističnega loka ob od
govornem zadržanju KPI, ki od zu
naj podpira grupacijo KD-PSDI-P 
Sl-SSk. Nota ugotavlja, da bi bila 
vsaka drugačna rešitev neustrezna, 
saj ne bi omogočala reševanju tr
žaških problemov v zdajšnji poli
tični fazi, ko si nihče ne more 
domišljati, da bi sam ter v brk 
drugim upravljal krajevno usta
novo.

KD zavrača kritike na račun nje
ne nedoslednosti z ugotovitvijo, 
da se je držala sprejetih obvez da 
namreč zagotovi upravljivost, da 
ne sodeluje v okviru s komunisti 
in da ne podpre od zunaj morebit
nega levičarskega odbora.

Zaradi tatvine 
obtičala v zaporu
V roke pravice sta prišla mlada 

ljubitelja tuje lastnine, 23-letni de

lavec Aldo Iurincic in 23-letni tr
govec Fulvio Lombardo, ki sta bi
la že prej pod policijskim nadzor
stvom. Iurincic in Lombardo se bo
sta morala zagovarjati pred obtož
bo ropa in tatvine z obteževalnimi 
okoliščinami.

Obtožena sta, da sta 28. avgusta 
odnesla iz stanovanja v Ul. Vigneti 
22/2 okrog 3 milijone lir in drago
cene predmete v vrednosti 2 ali 3 
milijonov in da sta nekaj dni kas
neje, in sicer 31. avgusta vlomila 
v stanovanje Luigija Bille or a v 
tako v Ul. Vigneti 22/3, kjer sta 
se polastila 403 tisoč lir. Drugi 
podvig se je lopovoma le delno po
srečil. Lastnik se je namreč vrnil 
in ju presenetil pri delu. Pogumno 
se je pognal na enega od bežečih 
tatov in mu strgal z obraza robec, 
za katerim se je skrival pa tudi 
verižico, ki jo je imel le-ta okrog 
vratu. Tako je Billa lahko dal pre
iskovalcem tudi opis zlikovca.

S pomočo drugih prič so pre
iskovalci prišli na sled Iurincicu, 
zatem še Lombardu.

zjutraj. Z nezmanjšano jakostjo je 
divjalo tja do srede dopoldneva, 
ko je pričelo stopnjema pojenjava- 
ti in v zgodnjih popoldanskih urah 
je burja že prečistila nebo.

Posebne -škode pravzaprav ni bi
lo, vseeno pa je bilo treba gasil
cem krepko zavihati- rokave, saj so 
opravili - nič manj kot štirideset po
segov. Veter je odkril marsikatero 
strehe in razmetal naokoli- opeko, 
k sreči predvsem na nenaseljenih 
polpodrtijah. Drugod je bilo po
trebno odstraniti napušč na preve- 
sici, a v večini primerov izčrpati 
vodo iz preplavljenih podstrešij, 
kleti ter pritličnih in polpodzemskih 
stanovanj, če je v podstrešja de
ževnica vdrla skozi vrzeli med 
strešniki, se je na ulice in ceste 
voda prikradla kar v potokih zara
di kroničnega bolehanja mestne in 
predmestne kanalizacije, ki plane v 
križo ob vsakem nalivu: naenkrat 
se prenapolni, voda z vsakovrstni
mi nesnažnimi naplavinami sili 
skozi jaške navzgor in pokrovi po
pustijo. Z odtočnimi kanali torej 
že od zdavnaj nekaj ni v redu, to
da zadnje čase postaja pojav vse 
bolj zaskrbljujoč: gotovo tudi zato, 
ker poprečni občan nima več nek
danjega smisla za javno čistočo, 
odpadke luča v iztočne reže ob 
pločnikih in jih tako maši; v ko
likor jih občinski pometači ne od
stranijo, se ti po eni strani spusti
jo v podzemlje, po drugi pa v pri
meru dežja vodi isto pot zaprejo.

Slaba kanalizacija In zanemarja
nje cestišč povzročata zlasti hude 
preglavice nekaterim dvignjenim 
predmestnim pa tudi mestnim pre
delom. Vzemimo barkovljanske 
klance: ko dežuje, se v hipu spre
menijo v prave hudournike, tako 
da ljudje še iz hiše ne morejo. Po
dobno velja za gornji del Rojana, 
ki se vzpenja proti Trgovski cesti 
(Commerciale) in Piščancem, če k 
deroči vodi pridružimo še raznolike 
naplavine, potem je slika popolna

in nič kaj v ponos pristojnim obla
stem. Sorodne nevšečnosti imajo 
med drugimi tudi stanovalci hiš ob 
klancih, ki se povzpenjajo k Sv. A- 
lojziju: ko dež pritisne le z nekoliko 
večjo silo, se kockasto cestišče kar 
razkraja.

Toda včerajšnje deževje je pošte
no zalilo tudi daljši odsek Ulice 
Fabio Severo, pa še žaveljsko ce
sto na nekaterih mestih, da ne go
vorimo seveda o umetnem jezeru, 
ki se ob vsakem neurju pojavi na 
Miramarskem drevoredu v višini 
železniškega nadvoza med Rojanom 
in Barkovljami. To je nekako tako 
kot Doberdobsko jezero: ob sonč
nem vremenu suho, po dežju pa 
polno. Včeraj je bil ta del drevore
da pod vodo od pol sedmih pa do 
pol enajstih, tako da je bilo treba 
ustaviti promet in ga preusmeriti 
na Greto.

Domači avtomobilisti so sicer te
ga že vajeni, drugače pa je s pri
šleki od drugod. Ti se pravzaprav 
z nevarnostmi akvaplaninga lahko 
seznanijo že na obalni cesti med 
Grljanom in Sesljanom, kakor tudi 
na Trbiški cesti, in to še zlasti 
med Bani in Padričami. Ponekod 
se vode nabere kar do četrt metra 
in če vanjo zavoziš z brzino, te vr
že, kot bi vozil po ledu. V najbolj
šem primeru te polagoma ustavi, 
tvegaš pa, da od zadaj vate tr
či tovornjak. K sreči tokrat ni bilo 
prometnih nezgod, če izvzamemo 
lažje trčenje dveh kamionov pri 
Katinari. Tudi na samem križišču 
na Opčinah, kjer Trbiška cesta se- 
če ono, ki pelje v opensko središče, 
se ob nalivu vselej nabere za več 
deset centimetrov vode. Kaj zares 
ni mogoče vsega tega preprečiti?

Pozanimali smo se tudi, če je 
neurje napravilo kaj škode kmetom 
na Krasu. V Mavhinjah je burja 
polomila mladike na trtah, drugod 
pa ni bilo hudega. V Gropadi so 
zaradi poškodbe na električnem 
vodu ostali štiri ure brez toka. Še 
sreča torej, da se ni ponovila uj
ma izpred desetih dni, ko je neu
smiljeno klestila toča in marsikate
rega kmetovalca močno prizadela.

(dg)

Podtajnik Dclla Piotta 
in tržaški sindikalisti 
obravnavali probleme 
tržaškega gospodarstva

Predstavniki pokrajinskega tajni
štva enotne sindikalne zveze Gia- 
luz (CGIL), Gosdan (CISL) in Cor- 
si (UIL) so se včeraj sešli z dr
žavnim podtajnikom za zunanje za
deve Liberom Della Piotto. Govor 
je bil o gospodarskih in zaposlitve
nih problemih v deželi Furlaniji - 
Julijski krajini, o vprašanju prise

ljencev ter osnutku sporazuma med 
italijanskimi in jugoslovanskimi sin
dikalisti glede zaposlovanja tuje 
delovne sile pri nas, pa še o neka
terih pomembnejših problemih, ki 
zadevajo tržaško stvarnost (turizem, 
trgovina, šolstvo, upadanje narav
nega prirastka, odseljevanje).

Senator Della Piotta se je v ho
telu pod obalno cesto pri Nabrežini 
udeležil zasedanja članov upravne
ga sveta evropskega sklada za po
moč nerazvitim področjem

Nespreten tat
Vlažni zidovi tržaških zaporov 

vsekakor ne bodo blagodejno delo
vali na revmatične sklepe 72-letne- 
ga Eugenia Carisa, ki bi pri svoji 
častiti starosti bržkone postal tat, 
ko bi se mu poskus ne izjalovil. 
Na Trgu Goldoni ga je zasačil 
uslužbenec mestnega podjetja ACT, 
ko je skušal izvleči iz hlačnega 
žepa nekega gospoda listnico.

poplavitve in zastankov pri nad
gradnji so bile malodane tragične. 
Dijaki so zgubili približno mesec 
dni pouka, potem ko so morali za
pustiti poslopje zaradi neuporabno
sti razredov. Samo maturantje so 
z nekaterimi profesorji - prostovolj
ci nadaljevali pouk v zasilnih pro
storih, kasneje pa so se vsi pre
selili v razrede trgovske akademi
je. Vodi se je pridružil še mraz

Do 20. t.m. vpis 
v tečaje «150 ur»
Sindikat slovenske šole sporo

ča, da poteka še do 20. septem
bra na vseh slovenskih nižjih 
srednjih šolah v tržaški pokraji
ni vpisovanje v tečaje «150 ur* 
za dosego diplome nižje srednje 
šole. Tečaji so odprti vsem o- 
draslim od 16. leta dalje in tra
jajo eno šolsko leto, od oktobra 
do 31. maja. Po uspešno oprav
ljenem zaključnem izpitu dobijo 
udeleženci diplomo nižje srednje 
šole.

Vpisovanje poteka tudi na se
dežu Sindikata slovenske šole, 
Ul. F. Filzi 8, vsak torek in pe
tek od 16. do 18. ure ter v Trža
ški knjigarni, Ul. sv. Franči
ška 21.

Obrazci za vpis so na razpola
go tudi v tajništvih občin Doli
na, Repentabor, Zgonik, Devin - 
Nabrežina in Milje.

Dovolj je izpolniti obrazec in 
priložiti rojstni list na prostem 
papirju. Osebe, ki niso še do
polnile 23. leta starosti, morajo 
predložiti tudi zadnje doseženo 
spričevalo oz. diplomo.

in dijaki so večkrat zapuščali raz
rede. Končno so se vendar vrnili 
na licej, pogoji pa so bili za ne
katere dijake in profesorje še ved
no nevzdržni. Dva razreda sta bi
la namreč v slabo osvetljenih in 
sploh neprimernih prostorih.

Pred začetkom novega šolskega 
leta bo treba torej še reševati sta
re probleme, ki so povzročili celo 
vrsto težav in nevšečnosti? Upajmo, 
da bodo pristojni organi letos pr®' 
vočasno ukrepali.

i ' i ' -££30*
Moker pod in vlažne stene na liceju Prešeren
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POGOVOR Z DOCENTOM PEDAGOŠKE FAKULTETE PROF, DESINANOM

Igra je temeljnega pomena za razvoj prizadetega otroka
Seminar o problemih haridikapi- 

ranih otrok, ki je na tržaški peda
goški fakulteti, obravnava nadvse 
zanimive aspekte vključevanja in 
metodologij postopanja s takimi 
otroki v otroških vrtcih. Zato ni nič 
čudnega, da se predavanj udeležu
je veliko število vzgojiteljic občin
skih vrtcev, ki si tako nabirajo 
znanje in izkušnje za svoje delo. 
Včeraj sta na primer predavala 
prof. Enrico Ceppi o vplivih viziv- 
nib handikapov na razvoj osebno 
sti otroka in prof. Claudio Desinan, 
ki je govoril o ludoterapiji in igri 
pri vzgojnem načrtovanju. Slednje
ga, ki je docent na tržaški pedago
ški fakulteti, smo tudi prosili za 
kratek razgovor, da bi kai več zve
deli d tej obliki predšolske vzgoje 
in o problemih handikapiranih o- 
trok nasploh.

V pr.: Kdo je pravzaprav handi 
kopirani otrok oziroma komu lah 
ko pridamo tak ivzdevekt?

Odg.: Poglejte, to je zelo velika 
stvar in že v začetku moram poti 
dariti, da je treba biti zelo previd
ni pri rabi tega termina nasploh. 
Ugotoviti pa moramo tudi, da je 
več oblik «težav»: obstojijo fizični 
handikapi, percetivni (slepi ali glu

hi otroci) in splošneje rečeno psi 
hološki, ob vsem tem pa ne smemo 
prezreti niti socialnega handikapa, 
ki je danes skorajda v ospredju, 
saj se lahko otrok zaradi neustre 
znega okolja znajde mnogi.krat v 
velikih težavah. Vzgojno pomanj
kljivo okolje voliva na otroka ta 
ko, da le-ta teže dojema osnovne 
percepije, ima težave pri sporoča
nju itd. Vsega tega ne bi bilo. če 
bi otrok živel v »normalnem* am 
bientu. Skratka, gre za zelo široko 
in kompleksno problematiko in ob 
vsakem različnem handikapu je 
treba poiskati drugačne metode po
stopanja in intervencij.

Vpr.: Kako pa lahko vključimo 
handikapiranega otroka v norma
len tok družbenega življenja?

Odg.: Predvsem gre poudariti
da ni samo stvar vključevanja. 
Vključiti otroka pomeni vpisati ga 
v šolo ali vrtec, postaviti otroka v 
razred — s tem pa seveda ne re
šimo njegovih problemov. Najprej 
moramo načrtovati ustrezne meto
dologije in ni dovolj le »veliko do
bro srce*, kar v drugih besedah 
pomeni: sprejmimo handikapirane
ga otroka, imejmo ga radi itd. Ne, 
to ni dovolj. Handikapiranega otro

ka moramo ustrezno zaposliti, in 
sicer s takimi stvarmi, ki so pri
merne njegovim letom in ob kate
rih bo imel uspeh. Takrat se seve
da ustvari tudi ozračje družbene 
partecipacije in »vključitve*, ki do
polnjuje celotno sliko. Zapomniti pa 
si moramo: handikapiranemu otro
ku moramo dejavnosti prilagoditi, 
da bo imel pri svojem delu uspeh, 
kar je zanj temeljnega pomena kot 
seveda tudi za «normalnega» otro
ka in odraslega človeka Take de
javnosti pa mora prizadeti otrok 
opravljati v sozvočju z drugimi 
vrstniki, kar ustvari v razredu 
idealne pogoje za delo in razvoj 
posameznikov.

Vpr.: Vi sle predavali o ludote- 
rapiji in igri. Kakšen pomen ima 
igra pri razvoju otroka?

Odg.: Jgra je temeljnega Dome
na, kajti ko razumemo igro otro 
ka, takrat razumemo tudi njega 
samega in celotno njegovo evolucij
sko strukturo. V današnjem trenut 
ku pa smo priča nekakšni reviziji 
koncepta igre: namreč pravijo, da 
ni dovolj, ko dobro realiziramo igro 
ali se ubadamo z zanimivimi igra 
mi, pri tem moramo izbrati tak tip 
tgre, ki je najbolj funkcionalna in

zadosti potrebam otroka. V drugih 
besedah povedano: za handikapi
ranega otroka (ob različnih obli
kah handikapov in različnih stop
njah težavnosti) moramo izbrati in 
stopnjevati take igre, ki ustrezajo 
prizadetemu in se s tem izognemo 
nevarnosti, da bi postala igra dol 
gočasna, kar pa se ne bi smelo 
nikoli dogajati. No, prav tu je važ 
nost igre kot take, saj dobrohotno 
vpliva na splošen razvoj otroka, 
kajti igra ima globoke motivacije 
in dovoljuje otroku, da vadi naj
različnejše notranje sektorje svoje
ga razvoja. In še dve besedi o lu
doterapiji. To je termin, ki je za
čel krožiti pred kratkim. Ludotera 
pije ni lahko izvajati, saj moramo 
biti dobro podkovani. V ožjem po
menu besede je ludoterapija tesno 
povezana s psihoanalizo, je inter
pretacija vseh frustracij in motenj, 
ki jih lahko ima otrok. To inter 
pretacijo pa dobimo potom igre, 
saj se otrok tako najraje izraža in 
drugih možnosti skorajda nima V 
tem trenutku zadobi igra tudi dia
gnostični pomen, v isti sapi tudi 
še terapevtičnega, kajti otrok, ko 
se loti ustrezne igre, se tudi reši 
nekaterih svojih frustracij. Da pa

to realiziramo, moramo imeti veli' 
ko izkušenj.

Vpr.: In še zadnje vprašanje. Ah 
so po vašem mnenju otroške vrt
narice dovolj pripravljene, da hi 
lahko pravilno nastopale in vz0a' 
jale?

Odg.: To je stara bolezen itali
janske šole. Tri leta vzgojiteljska 
šole so vsekakor premalo da lah' 
ko pripravijo dobro otroško vzgoj1' 
teljico. Ob tem pa danes opazuj®' 
mo nekatere zanimive stvari: v °' 
troskih vrtcih poučuje vedno ye* 
vzgojiteljic, ki so dokončale učit®' 
l.iišče (največ v državnih vrtcih' 
in celo diplomiranke naše fakul
tete. kar pomeni, da se kakovost 
pouka v vrtcih nedvomno izboljšu
je. Končno lahko rečemo, da se z®' 
radi najrazličnejših vzrokov '® 
predvsem zaradi pomanjkanja mest 
na šolah višje stopnje, delo v vrt' 
cih boljša, saj poučujejo vzgojit®' 
ljice, ki imajo boljšo izobrazbo 10 
so bolje podkovane. Vsekakor P® 
je tudi ta seminar prava pot k QPj 
timalnim pogojem, ko bodo 'mel 
vsi otroci res kakovostno vzgojo-

Razgovor zapisal 
Marij Čuk
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Kino
Ariston 21.30 «Banana Repubjic*. 

Lucio Dalla, Francesco De Gre 
gori, Ron.

Nazionale 15.30—22.00 »Febbre ero- 
tica del piacere*. Barvni film. 
Strogo prepovedan mladini pod 
18. letom.

Eden 17.00—22.15 «Chi vive in quel- 
la časa- . Barvni film. Prepove
dan mladini pod 14. letom.

Ritz 17.00—22.15 »Border Crossing*. 
Telly Savalas. Barvni film.

Excelsior 17.00 «La ripetente fa 
1'occhietto al preside*

Grattacielo 16.30 «American Graf- 
fiti*. Barvni film za vsakogar.

Eenice 17.00 «Saturn 3». K. Dou
glas Barvni film.

Mignon 16.00—22.15 «Jack London 
Story». Barvni film.

Ellodrammatico 15.30— 22.00 «Super- 
sex pornomania*. Barvni film. 
Strogo prepovedan mladini pod 
18. letom.

Moderno 16.00 «Agente 007 missio- 
ne Goldfinger*. Sean Connery.

% Barvni film za vsakogar.
Aurora 17.15 «A qualcuno piace 

caldo* T Curtis in M Monroe.
Crlstallo 17.00 «Tutto quello che a- 

vreste voluto sapere sul sesso, 
ma non avete mai osato chiede- 
re». W. Allen. Prepovedan mladi
ni pod 18. letom.

Vittorio Veneto 17.00 »A cena con 
la signora omicidi*. Prepovedan 
mladini pod 18. letom.

Capitol 17.00 «Un violento week 
end di terrore*. Barvni film.

Z OBJAVO V URADNEM VESTNIKU

V VELJAVI DEŽELNI ZAKON 
ZA RAZVOJ GRADBENIŠTVA

Deželna nakazila bodo po mnenju opazovalcev 
sprožilu za nad 100 milijard lir novih naložb

Koncerti
Danes, 11. septembra, ob 20.30 bo 

v cerkvi srbske pravoslavne skup 
bosti koncert zahodnonemškega zbo
ra iz Regensburga, ki ga vodi Cri- 
stoph Bohm. Izvajali bodo sklad
be Lasa, Scailattija, Da Victorie, 
Palestrine, Hammershmidta, Schu
berta, Brucknerja in Mendelssohna- 
Bartholdija. Vstop prost.

Z objavo v uradnem vestniku Fur
lanije - Julijske krajine z dne 6. 
septembra je stopil v veljavo dežel
ni zakon štev. 49, ki določa nove 
finančne pošege za razvoj gradbe
ništva v deželi. Konkretno gre za 
posege, ki se nanašajo na dogradi
tev stanovanjskih blokov že v grad
nji, na vrsto novih gradenj in na 
odkup zemljišč, r.a katerih je pred
videna razširitev urbanega območja.

Deželni zakon, ki bo po mnenju 
strokovnjakov in opazovalcev spro
žil okrog 100 milijard lir novih in
vesticij, je norma prehodnega zna
čaja, ki naj omogoči premostitev 
«mrtve dobe» do trenutka, ko bo iz
glasovan širši deželni zakon za raz
voj gradbenih dejavnosti v deželi 
v letih '80.

V okviru pravkar objavljene nor
me bo dežela namenila 5 milijard 
lir gradbenim zadrugam, ki so že 
začele izvajati gradbene načrte, fi
nansirane s sredstvi iz deželnega 
krožnega sklada; nadaljnji 2 mili
jardi 850 milijonov' bo dežela naka
zala v korist «olajšanim» gradnjam, 
za katere je pristojni deželni urad 
prejel nad 2000 prošenj za finančno 
pomoč; 6 milijard lir prispevka bo
do deželne zadruge in podjetja, ki 
gradijo nove stanovanjske bloke s 
sredstvi, ki jih je nakazala država 
z zakoni štev. 865 iz leta 1971 ter 
štev. 176 in 492 iz leta 1975. V tem 
okviru je predvidena gradnja okrog 
2000 novih stanovanj.

Nadaljnja deželna nakazila ve
ljajo za dograditev stanovanj, -za 
katera je deželna uprava že naka-

ODKRITJE SPOMENIKA PADLIM V NOB 
IZ SAMATORCE 

14. septembra 1980 ob 15. uri
SPORED: nastop pevskih zborov Vesna iz Križa in Rdeča 

zvezda iz Saleža 
Recital mladine o temi NOB 
Nastop godbe na pihala iz Nabrežine 
Slavnostni govori

Pripravljalni odbor

Šolske vesti
Šola Glasbene malice Trsi olive 

$ča svoje gojence, da bo ponovno 
vpisovanje za šolsko leto 1980/81.-

Datum vpisa v podružnicah;
Podružnica Boljunec - vpisovanje 

Jutri, 12. t.m., od 17. do 19. ure.
Istočasno obvešča, da bodo,.j 

jz teorije-solfeggia v sredu^T 
dopoldne na šoli.

Podružnica Skedenj 
v ponedeljek, 15. t.m. ob 17.- uri v 
Ukmarjevem domu.

Osnovna šola Bazoviški junaki in 
srednja šola F. Erjavec obveščata 
dijake in starše, da se-šolsko leto 
Prične v četrtek, 18. t.m. šolska ma
ša za Učence obeh šol bo istega dne 
v rojanski cerkvi ob 10. uri. Učenci 
naj se zberejo pred cerkvijo, po ma
ši pa bodo i.a šolah dqbili vsa po
trebna navodila.

Osnovna šola Oton Župančič - Sv. 
Ivan: šolska maša bo 18. t.m. ob 
9- uri. Zbirališče v šoli ob 8.30.

Osnovna šola F. Milčinski - Ka- 
tinara: šolska maša bo 18. t.m. ob 

.9- uri .
Osnovna šola - Barkovlje: šolska 

•Paša bo 18. t.m. ob 11.30. Zbirali
šče v šoli ob 11. uri.

PRISPEVKI
V počastitev spomina Smiljana 

Starca darujeta Lojzka Ščuka in 
Vlasta Jankovič 10.000 lir za poime
novanje osnovne šole v Barkovljah 
po F. S. Finžgarju.

'UlllllllMlllimillltlllMIIIIIIIIIIIIIIIIIIIUIHIMmitnimiilllllllMMIIIIllItHiiiiiiHIIIIIIIIIIIIHMIIIIlitilllHlHlilV

Izleti
SPOT prireja v nedeljo, 21. t.m., 

avtobusni izlet na Verzegnis (1915 
m), v Karnijske alpe. Izlet je pri
meren za vse, vpisovanje na ZSŠDI 
v, Ul. sv, Frančiška 20/11.

Združenje Union priredi dva eno
dnevna .izleta, in sicer 14. septem- 

. bf* vtBohinj, ob prililtrTTravjega 
bate irt 21. septembra v Baško na

°^a(lafjuje se še vpisovanje za Be
ograd.

Vse informacije na sedežu v Ul. 
Valdirivo 30, telefon 64 459 ob tor
kih, sredah in petkih od 17. do 19. 
ure.
‘ Društvo slovenskih upokojencev 
V Italiji priredi v četrtek, 18. sep
tembra, enodnevni izlet v Žalec v 
Savinjski dolini, kjer bo srečanje 
s tamkajšnjimi upokojenci in v Ve
lenje. Vpisovanje danes, 11. in ju
tri, 12 .septembra, od 10. do 12. ure 
v Ul. Cicerone 8.

Včeraj-danes
Danes, ČETRTEK, 11. septembra

MILAN
Sonce vzide ob 6.39 in zatone ob 
19.24 — Dolžina dneva 12.45 — Lu- 
ha vzide ob 8.22 in zatone ob 20.34.

Jutri, PETEK, 12. septembra 
SILVIN

Vreme včeraj; najvišja temperatu- 
ra 20 stopinj, najnižja 11, ob 18. 
hri 17,4 stopinje, zračni tlak 1016,3 
hib nestanovitno narašča, veter 
v*hodnik - severovzhodnik 27 km na 
Uro s posameznimi sunki do 55 km 
na uro, vlaga 42-odstotna, nebo jas- 
ho, padlo je 18,8 mm dežja, morje 
b>očno razgibano, temperatura mor
ja 2C,5 stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI
RODILI SO se}; Alan Manganelli, 

Giuliana Sanapo.
UMRLI SO: 67-letna Vittoria Pre 

Sarz, 81-letna Giuseppina Danev por. 
Rovattini, 83-letni Giuseppe Mitolo
gij. 65 letni Ettore De Vito, 77 letna 
Rosina Milkovič vd. Milkovič, 89-let- 
ha Filomena Deponte vd. Dellavalle,

754etni Giovanni Destradi, 81-letna 
Maria Zanoola Vd. Saule, 62-letna 
Krista Božakovič.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 8.30 do 20.30)

Largo Sonnino 4, Trg Liberta 6, 
Erta S. Anna 6, Lonjerska cesta 
172.
( od 8.30 4o 13. in od 16. do 20.30) 

Corso Italia 14. Ul. Oiulia 14 
NOČNA SLUŽBA LEKARN 

(od 20.30 dalje)
Corso Italia 14, Ul. Giulia 14.

ZDRAVSTVENA DEŽURNA SLUŽB' 
Nočna služba od 21 dr H ure 

tel 732627; predpraznična od 14 
do 21 ure in praznična id " d< 
20. irp rel 68441

I.EKARNF V OKOLICI
Boljunec: tel 228 124, Bazovica 

tel 226 165; Opčine; tel 211001. 
Prosek: tel 225 141; Božje polje. 
Zgonik: tel. 225 596; Nabrežina; tel 
200-121; Sesljan: tel. 109 197, Zavije 
tel 213 137; Miljo: tel 271 124

SLOVENSKI DEŽELNI ZAVOD 
ZA POKLICNO IZOBRAŽEVANJE

razpisuje za šolsko leto 1980/81 vpis na naslednje tečaje:
— tečaj za kvalifikacijo v kamnoseštvu, ki se bo odvijal v 

Nabrežini;
— tečaj za monterje elektronskih aparatov;
— tečaj za kvalifikacijo v'vodenju uradniških poslov;

Navedeni tečaji so odprti vsem, ki so dopolnili 14. leto 
starosti.
— večerni tečaj za specializacijo v bančni tehniki;
— večerni tečaj za specializacijo v mednarodni trgovini;
— večerni tečaj za programerje elektronskih centrov.

Pogoj za vpis na navedene tri tečaje je vsaj opravljeni tretji 
letnik višje srednje šole trgovske smeri,
— tečaj za prevajalce slovenskega jezika;
— tečaj za prevajalce srbohrvaškega jezika;
— večerni tečaj za animatorje mladinskih dejavnosti;
— tečaj za cvetličarje (vpišejo se lahko le neposredni kme

tovalci),
Informacije in vpisovanje: Slovensko deželno gospodarska 

združenje, Ul. Cicerone 8, tel. 62953, vsak dan razen sobote, 
od 8. do 12. ure, do vključno 15.9.1980.

zala začetna sredstva, in za izved
bo načrta Zavoda za ljudske grad
nje IACP, po katerem naj bi zago
tovili stanovanja tudi tistim prosil
cem, ki jim je IACP svoj čas že 
dodelila nova bivališča, a jim je 
bila dodelitev pozneje preklicana 
zaradi njihovih previsokih prejem
kov.

Del finančnih sredstev bo dežela 
namenila novim kmetijskim grad
njam, gradbenim zadrugam, ki de
lujejo na podlagi nakazil iz sklada 
Evropskega sveta, ter odkupu po
vršin za izvedbo že predvidenih ur- 
banizacijskih del.

Zakon določa 30-dnevni rok za vlo
žitev prošenj za integracijo prispev
kov, ki so jih bili posamezniki in 
zadruge deležni iz razpoložljivosti 
Krožnega sklada, po zakonu štev. 
48 iz leta 1974 in iz deželnih skladov.

Razna obvestila
Vodstvo TPPZ sporoča, da so se 

pričele redne pevske vaje ansambla 
z naslednjim urnikom; vsak torek 
ob 20.30 samo moški pevski zbor — 
ob petkih ob 19. uri orkester nato 
ob 20.30 skupna vaja. Solisti in re
citatorji pa bodo imeli posebne , va
je med tednom po dogovoru z diri
gentom. Prijavljeni novi pevci in 
godbeniki naj se udeležijo vaj. Ko
misija jih bo razporedila po glasovih 
v zbor in določila godbenikom pro
stor v orkestru.

Slovensko stalno gledališče vabi k 
vpisu v baletno in gledališko šolo 
za sezono 1980-81. Baletna šola — 
v šolo so vabljeni vsi dosedanji učen
ci in tisti kandidati in kandidatke, 
starejši od 6. let. Gledališka šola — 
v šolo so vabljeni vsi dosedanji u- 
čenci in tisti kandidati in kadidatke, 
ki čutijo željo do odrskega ustvar
janja in vzgoje v obvladanju lepe 
slovenske besede.'Vpisovanje v obe 
šoli in podrobne informacije ob de
lavnikih od 8. dp 14. ure do 20. 
septembra v upravi SSG, Ul. Pe- 
tronio 4, tel. 734-265.

Kmečka zveza vabi vse kmete, ki 
so v teh dneh prejeli davčno karte- 
lo za plačevanje pokojninskega in 
zdravstvenega zavarovanja, ki poleg 
rednega prispevka za leto 1980 vse
buje tudi dvojne dodatne zneske od 
leta 1976-1979, da se čimprej zgla 
sijo v uradih njenega patronata v 
Trstu, Ul. Cicerone 8/B, tel. 62785. 
Naša zveza-je mnenja, da so ome
njeni dodatni zneski nezakoniti in 
je mogoče zato vložiti priziv na pri
stojne organe. S seboj naj zaintere
sirani prinesejo zadnjo davčno kar- 
telo in izkaznico S'CD/4. Tajništvo 
Kmečke zveze.

Sekcija KPI Lonjer - Katinara
prireja 13. ffi'"14'' t.m. II. festival 
demokratičnega tiska.

Mali oglasi
telefon (040) 7946 72

RAČUNOVODJO / RAČUNOVODKI
NJO z dobrim obvladanjem stroke 
in tujih jezikov iščemo za sodelo
vanje — lahko samo nekaj ur 
dnevno. Ponudbe poslati na upra
vo Drimorskega dnevnika, Ul. 
Montecchi 6, pod šifro «Novi u- 
radi*.

OBČINA Dolina išče šoferja z voz
niškim dovoljenjem D kategorije 
za javno službo za začasno na
mestitev. Telefonirati na tel. št. 
228-127 od 8. do 14. ure.

URADNICO, ki pozna več jezikov ali 
vsaj dobro obvlada slovenščino in 
srbohrvaščino iščemo — tudi sa
mo za nekaj ur dnevno. Ponud
be poslati na upravo Primorske
ga dnevnika, Ul. Montecchi 6, pod 
šifro «Uvoznik»

IŠČEMO natakarja/co za delo ob ne 
deljah in praznikih. Obvezno zna
nje slovenščine. Pojasnila na u- 
pravi P.d. v Gorici.

PRODAM mlekarno - kavarno v 
predmestju Trsta. Ponudbe na 
tel. št. 62953 od 8.30 do 12.30

OSMICO je odprl Josip Gruden — 
Samatorca 6/a. Toči črno in be 
lo vino.

OSMICO je odprl Dušan Milič v 
Zagradcu. Toči belo in črno vino.

ZEMLJIŠČE za obdelavo na pod
ročju Sv. Ivana ščemo. Telefo
nirati v dopoldanskih urah na tel. 
št. 573-461.

OSMICO je odprl Robert Pipan — 
Mavhinje 22-D. Toči pristno belo 
in črno domačo kapljico.

OSMICO je odprla Angela Colja — 
Samatorca 20. Toči belo in črno 
vino.

DELO išče 56-letni delavec za lažja 
dela. Ima vozniško dovoljenje D in 
E kategorije. Ponudbe na upravo 
Primorskega dnevnika, UL Montec
chi 6, pod ,ifro »Lažje delo*.

šara, ,
BANCA Dl CREDITO Dl TBIESTE 
TRŽAŠKA KREDITNA BANKA

s. p. a.
TRST - ULICA F: FlLZMO - 61 AAfl

10. 9. 1980
Ameriški dolar 842.—
Funt šterling 2025.—
Irski funt šterling 1780.—
Švicarski frank 515.—
Francoski frank 201.—
Belgijski frank 28.—
Nemška marka 473,-
Avstrijski šiling 66,50
Kanadski dola- 720,-
Holandski fiorin' 432,—
Danska krona 147.-
Švedska krona 170.—
Norveška krona 200.—
Drahma 17,—
Mali dinar 27,50
Veliki dinar 27,50

MMESECNA POGAJANJA GREDO H KRAJU

Prihodnji teden seja pokrajinskega sveta 
in verjetno občinski seji v Krminu in Gorici

Drevi ponovni sestanek petih strank - Komunisti in liberalci kritično 
ocenjujejo stranke na pogajanjih ■ Ni še znano, kako bodo sestavljeni odbori

Pokrajinski svet v Gorici se bo 
skoro gotovo sestal v četrtek, 18. 
septembra in na tej seji bodo iz
volili predsednika in odbornika. Da
tum ni še dokončen, kajti pokra
jinski odbor se sestane šele danes 
popoldne, vendar bo najbrž pred
sednik prof. Pagura na današnji 
seji obvestil sedanje odbornike (ta
ko predsednik kot odbornik so v 
ostavki), da skliče sejo za zgoraj 
omenjeni datum. To mora sicer 
tudi napraviti kajti v soboto so ko
munistični svetovalci zahtevali skli
canje pokrajinskega sveta in ker 
je komunistov v svetu točno tretji
na svetovalcev, je sklicanje nuj
no tudi po zakonu.

Mar bo pet strank, ki se poga
jajo za sestavo nove večine v 
pokrajinski upravi do tega datu
ma, našlo sporazum? Vse kaže, da 
bo do sporazuma prišlo, čeprav ni 
še jasno, ali bodo v večinski koali
ciji zastopniki vseh petih strank, 
t.j. KD, PSI, PSDI, PRI in SSk, 
ki se- že tri mesece pogajajo za 
sestavo odborov na pokrajini in na 
občini.

Po nekajdnevnem »odmoru» so 
se zastopniki petih strank sestali 
v torek zvečer. Sestanek je trajal 
več kot tri ure. Zastopniki strank 
so še enkrat obrazložili svoja že 
znana stališča v zvezi s porazde
litvijo mest v odborih. Jasno je, 
da vsakdo skuša iztržiti čimveč. 
Na torkovem sestanku ni prišlo do 
zaključkov.

Ponovni sestanek bo danes zve-, 
čer, vedno na sedežu krščanske de-' 
mokracije V Ulici Angiolina. Bo ta 
sestanek odločilen? Sinoči sta se 
sestali, na ločenih sestankih, pokra
jinski vodstvi krščanske demokra
cije in socialistične stranke.

Kot je znano, potekajo sedanja 
pogajanja skupno za odbora v po
krajinski upravi in na goriški ob
čini.

Tudi v Krminu potekajo zadnja po
gajanja med demokristjani in socia
listi za sestavo programa za tam
kajšnjo občino. Svet se bo najbrž 
sestal do ! 20 septembra. Tudi v 
Krminu so svetovalci KPI zahtevali 
sklic občinskega sveta.

Goriški liberalci so ocenili do
sedanji potek pogajanj za sesta
vo občinskega in pokrajinskega od
bora v Gorici. Pokrajinski tajnik 
Prandi je obširno poročal o dose
danjih sestankih ter ugotovil, da 
se KD v določenem trenutku z li
beralci ni več' pogovarjala. Po poj 
ročilu inž. Sergja Fornasirja, ki je 
poročal o poglavitnih vprašanjih 
nove""Uprave,'- še zlasti o upravi 
avboporta, je skupščina kritično o- 
cenila tiste stranke, ki tri mesece 
po upravnih volitvah niso bile spo
sobne sestaviti odborov, s čemer 
naj bi razočarale pričakovanja vo
livcev, da se bodo po volitvah re
ševala težavna vprašanja zaposlo
vanja, vprašanja gospodarskega in 
mednarodnega značaja. Ob tem u- 
gotavlja, da so se stranke' bolj kot 
za programe zavzele za porazdeli
tev odbomiških mest.

Liberalna skupščina je sklenila, 
da bo PLI v občinskem svetu zav
zemal takšno stališče, ki ga bodo 
izdelali njeni pristaši na osnovi ve
činskega programa na občini.

uro izmaknil iz neke trgovine na 
Travniku le par kavbojk. Prodajal
ka je opazila njegovo početje in 
zagrozila, da bo poklicala policijo, 
on pa jo je odrinil stran ter zbe
žal iz trgovine, dokler ga niso za
sačili orožniki, ki so ga pospremili 
v goriške zapore.

Sliki med občinama 
Medea in Tolmin

Številne občine na Goriškem ima
jo že več let prijateljske stike z 
občinami ali krajevnimi skupnosti 
v sosednjem jugoslovanskem podro
čju. Prednjačijo v Jem občina Go
rica in slovenske občine, v to ak
cijo prijateljstva pa so vključene 
tudi številne furlanske in bizjaške 
občine. V nekaterih primerih gre 
za oblike stalnega sodelovanja in 
tako so se nekatere občine tudi po
bratile s partnerji na jugoslovan

skem področju, v drugih primerih 
pa gre le za občasne stike.

V akcijo prijateljstva se je sedaj 
vključila tudi občina Medea. Za tak 
stik so se zanimali že precej časa, 
sedaj pa so se povezali z občino 
Tolmin. Dva zastopnika tolminske 
občine sta pred časom obiskala Me- 
deo. Bila sta to podpredsednica ob
činske skupščine Jožica Jarc in 
član izvršnega sveta tolminske ob
čine Franc Vencelj. Pogovorila sta 
se z županom Francom Staculom, 
odborniki in načelnikoma večinske 
in opozicijske skupine v občinskem 
svetu. Na sestanku so zastopniki 
obeh občin orisali položaj v svoji 
občini. Govor pa je bil tudi o 
možnostih sodelovanja.

Naj povemo, da je na čelu občine 
Medea leva koalicija, v kateri so 
komunisti, socialisti, socialdemokra
ti' in neodvisni, v opoziciji pa so 
demokristjani. Občina Medea je že 
pobratena s francosko občino Ca- 
stelculier, v jugozahodni Franciji.

V POČASTITEV OBČINSKEGA PRAZNIKA

Slavnostna seja skupščine 
občine Nova Gorica

Na seji, ki bo v soboto, bodo podelili občinske nagrade ;n pri
znanja - Svoj praznik prireja tudi krajevna skupnost Solkan
Osrednja slovesnost praznika ob

čine Nova Gorica bo v soboto. 13. 
septembra. Ta dan ob 9. uri bo 
slavnostna seja občinske skupščine, 
na kateri bodo kot vsako leto po
delili občinske nagrade in prizna
nja ter domicil severnoprimorski 
VOS — OF. Ob 11. uri, vedno po 
jugoslovanskem času, bodo na grad
bišču hidroelektrarne Solkan odkri
li spomenik »Borba in energija*, ki 
ga je izdelal Tone Svetina. Pisatelj, 
ki se že vrsto let uveljavlja tudi 
kot upodabljajoči umetnik, bo oseb
no navzoč na otvoritveni svečanosti, 
saj se je pred krati.im vrnil iz ZDA, 
kamor so ga povabili, da je izde
lal neko skulpturo.

Popoldne, ob 19. uri pa bo prire
ditev ob prazniku krajevne skupno
sti Solkan. Ta skupnost, ki šteje 
3.150 prebivalcev, ter je predstav
ljala takoj po vojni zametek Nove 
Gorice, se je izredno razvila. Prav 
nagla rast pa je nagrmadila celo 
vrsto vprašanj. Eno bodo rešili 
z obnovitvijo, ki je že v teku, po
slopja za potrebe družbenopolitič
nih organizacij v tej krajevni skup
nosti, za samoupravna telesa, za

Goriški planinci na delovni akciji

«Ropar» izmaknil kavbojke
V torek zvečer so orožniki areti

rali 22-letnega Adama Jecla z La
škega, pod obtožbo nepravega ropa. 
V resnici je mladenič nekaj pred 19.

V soboto in nedeljo so na grad
bišču koče 1 pri Krnskih jezerih, ki 
jo gradi PD Nova Gorica, delali 
slovenski planinci iz Gorice. Bila 
jih je kar lepa skupina, ravno 
pravšnja, da je. dokončala (in to 
v rekordnem času) kopanje jarka 
za vodovod, poleg tega pa bo sto
rila še marsikaj drugega. Čeprav 
med planinci SPD Gorica ni po
klicnih kamnarjev ali delavcev po
dobne stroke, so se kljub temu ve
šče in s silo zazrli v nelahek skal
nat teren ter dokončali delo. ki 
so ga pred tednom Dričeli Tržačani.

Sicer pa so goriški planinci, ki 
so prenočili v velikem šotoru 
gradbišču, bili cel čas v
družbi. V soboto je bila na grad 
bišču tudi skupina Novogoričanov, 
s predsednikom Hvalo na čelu, ter 
manjša skupina izvršnega odbora 
Pla.nin.ske zveze Slovenije s pred

sednikom Tomažem Banovcem. V 
nedeljo zjutraj so iz Lepene pri- 
koračili še Benečani, člani Bene
škega planinskega društva.

Poleg petja in običajne planin
ske razposajenosti pa so goriški pla
ninci v soboto zvečer poskrbeli tu
di za nekaj trenutkov zbranosti. 
Točno ob .21. uri je v počastitev 
obletnice smrti bazoviških junakov 
v Dolini pod gradbiščem zagorel 
mogočpn kres.

Vreme je bilo tako v soboto, ka 
kor tudi v nedeljo naklonjeno. V 
soboto je bilo precej oblačno in 
popoldne je tudi malo porosilo. 

u ob ' Ravno prav sicer za naporno delo. 
dobri i Čez noč pa se je zjasnilo in tako

pri gradbišču, kjer so še nekaj ma
lega postorili, potem jih je čakala 
še pot v dolino, čeprav so delali, 
tako rekoč udarniško, pa je bilo 
vmes tudi dovolj časa za foto
grafiranje. kakor zgovorno priča 
gornji posnetek.

je zjasnilo 
so jo planinci v nedeljo ob ču
dovitem vremenu mahnili še na 
Krn, mimo Krnskega jezera in 
planine Polje.

Zgodaj popoldne so bili že spet

MENJALNICA
vseh tujih valut

ŠE DVE BROŠURI DE SIMONOVIH DOKUMENTOV

Objavljena korespondenca o polemiki 
okrog načrtovanega jezu na Soči

Tudi iz objave teh pisem in dokumentov Izhaja, da je bil 
dosedanji župan velikokrat osamljen v svojih prizadevanjih

Dolga pogajanja med strankami 
za sestavo nove večine na goriški 
občini so nudila možnost doseda
njemu županu De Simonu, da je 
izdal vrsto brošur, v katerih so ob- 
ljavljeni številni dokumenti o npka 
terih perečih goriških vprašanjili. 
O teh brošurah smo že večkrat pi
sali, drugo časopisje o tem previd
no molči. Pisali smo o treh brošu
rah, izražali pa že pred tednom 
mnenje, da bo De Simone nadalje
val z objavo teh dokumentov. Nismo 
se zmotili. V zadnjih dneh sta izšli 
še dve taki brošuri z naslovom «Do- 
cumenti goriziani*. Obe sta posve
čeni vprašanju predvidene gradnje 
jeza na Soči. Istočasno pa je ob
javljena korespondenca med gori- 
škim županom in ministri ter rim
skimi funkcionarji o začetni fazi 
načrtovanja za plovni kanal med 
Jadranom in Donavo.

Iz objave dokumentov, korespon
dence, tiskovnih poročil je še enkrat 
razvidna De Simonejeva osamlje

nost znotraj stranke in tudi v od
nosih z drugimi strankami. Jezi se 
na socialiste, ki so postavili v 
dvom nujnost izgradnje jezu pri 
Pevmskem mostu, jezi se na repu
blikance ip na nekatere novinarje, 
ki so o stvari pisali, jezi se na 
pokrajinsko upravo in njeno komi
sijo za osimska vprašanja, ki ga 
ni nikdar vprašala, da bi pred njo 
obrazložil vprašanja, ki so v zvezi 
z jezom. Prav tako izražh svoje 
nezadovoljstvo nad pokrajinsko u- 
pravo, ki je botrovala seriji pre
davanj o vprašanjih Soče. Svoje 
uvodne misli zaključuje Dp Simone 
z ugotovitvijo, da je najlažje, če 
pobudo prepustimo rimskim funk 
eionarjem. Istočasno pa najdemo 
tudi v korespondenci poudarjeno, 
da osrednja vladna oblast ne upo
števa zahtev in stališč obmejne ob
čine.

Tudi tg dokumentacija je zanimi
va kot ona objavljpna v prejšnjih 
brošurah. Ker pa so nam polemike

SLOVENSKI DEŽELNI ZAVOD 
ZA POKLICNO IZOBRAŽEVANJE

razpisuje za šolsko leto 1980/81 vpis v naslednja tečaja:

— večerni tečaj za specializacijo v knjigovodstvu, namenjen 
vsem, ki so končali 'išjo srednjo šolo trgovske smeri in 
tistim ki so zaposleni v knjigovodstvu;

— večerni tečaj za vzgojo prizadetih otrok.

Informacije in vpisovanje: SKGZ, Ul. Malta 2, tel. 2495, vsak 
dan razen sobote od 8. do 12. ure, do vključno 15. 9.

okrog jezu pri Pevmskem mostu ze
lo blizu, ne vzbujajo pri bralcu to
liko zanimanja, kot dokumenti iz 
začetka 70. let o odnosih med ob
čino in Rimom v zvezi z načrtova
njem obmejnega postajališča. Vse
kakor pa smo mnenja, da ima v 
svojem predalu Dp Simone še kaj 
zanimivega za objavo iz let, ko je 
vodil goriško občftio. Morda tudi 
kaj takega, kar ni samo v zvezi 
z obmejno problematiko. Ali bo te 
dokumente objavil?

Na Peci uspela 
kotalkarska revija

Veliko število ljudi je v soboto 
in predvsem v nedeljo sledile ko- 
talkarski reviji domačega društva 
Vipava. Mladi kotalkarji so prika
zali občinstvu 14 v veliki večini 
na novo naučenih točk. Skupine ko
talkarjev so prikazale razne prav
ljične prizore, posamezniki pa so 
izvajali proste programe. Občinstvo 
jih je ob koncu vsake točke nagra
dilo z zasluženim ploskanjem.

Mladi kotalkarji s Peči so s to 
revijo zaključili letošnjo tekmoval
no sezono, ki je bila za društvo 
še kar uspešna, saj so med drugim 
osvojili drugo mpsto na društveni 
lestvici na deželnih mladinskih i- 
grah. Za tega in druge uspehe se 
gre seveda zahvaliti kotalkarjem, 
njihovi pridni vaditeljici Jadranki 
Kos. pa tudi vsem tistim, ki so s 
svojim delom pri društvu pomagali 
k uspehu kotalkanja na Peči.

Vesli s kaninskih smučišč
Delavci Alpskega turističnega cen

tra hitijo sestavljati 900 metrov 
dolgo trisedežnico, ki bo delovala 
vzporedno z nihalko. Če jih zima 
ne bo prehitela, bo služila smučar
jem že v tej sezoni. Nova naprava 
z veliko zmogljivostjo bo občutno 
razbremenila gondolsko žičnico, ki 
ne služi samo za dovoz smučarjev, 
ampak tudi za smučanje na zgor
njem delu. Zagotavljajo, da bo na 
trisedežnici brez večjih vrst lahko 
smučalo približno tri tisoč smučar
jev. Proga ob tej žičnici pa bo dol
ga 1.500 metrov.

Medtem ko so na jugoslovanski 
strani, v Velikem grabnu, smučar
sko sezono zaprli v polovici avgu
sta, se na snežniku pod Prestrelje- 
nikom na italijanski strani še vedno 
smuča. Pa ne za dolgo več. V ne
deljo, 15. septembra bodo zaprli 
tudi to poletno smučarsko šolo. Ta
krat bodo ustavili vlečnico na Snež
niku.

Izidi popravnih izpitov 
na trgovski šoli

Z objavo izidov na strokovnem 
zavodu za trgovino Ivan Cankar so 
se na vseh slovenskih šolah zaklju
čili letošnji popravni izpiti. Na 
splošno lahko ugotovimo, da je 
velika večina dijakov uspešno o- 
pravila to preizkušnjo, razmeroma 
majhen pa je odstotek zavrnjenih 
dijakov. Nekaj dijakov se ni pred
stavilo pred izpitno komisijo. Na 
trgovskem zavodu bi moralo izpite 
opravljati 18 dijakov, od teh se 
eden ni predstavil, trije pa so bili 
odklonjeni, dva v prvem razredu 
in eden v drugem.

Izdelali so:
I. razred: Ivan Brajnik, Aleksan

der Feri, Jožica Hlede, Aleks Pa
hor, Robert Pisk, Ana Siligoj, Klav
dija Tprpin, Tatjana Uhan, Rosana 
Lavrenčič, Aleksander Peric in Li- 
vii Peric.

II. razred: Florenca Pettarin. A- 
leksandra Prescheren, Daniela Tom
šič.

knjižnico in čitalnico. Prebivalci 
tesno sodelujejo z osnovno šolo in 
delovnimi organizacijami, zlasti z 
Gostolom in industrijo apna, ki 
prispevata sredstva za razvejano 
društveno življenje. Nimajo pa kra
jani dovolj sredstev za komunalne 
potrebe, zato imajo težave s par
kirišči. pa tudi pločniki in ceste 
niso urejeni. Krajevni praznik, 9. 
september, bodo Solkanci počastili 
z več športnimi manifestacijami, 
V soboto dopoldne bo mladinska 
organizacija priredila trimsko ko
lesarjenje, kajakaški klub pa bo 
priredil tekmovanje s kajaki za po- 
kal Solkana. Proga bo speljana po 
Soči od Plav do Mrzleka.

Sicer pa se prireditve občinskega 
praznika Nove Gorice ne bodo skle
nile v tem tednu. V počastitev 37. 
obletnice Goriške fronte, na kateri 
so se Primorci množično z orožjem 
uprli vdoru nemških okupatorskih 
sil, ter 35. obletnice osvoboditve so 
vključili tudi Primorsko dramsko 
gledališče.

V petek bo v Kanalu nastopil 
avstrijski komorni orkester. V ne
deljo, 14. septembra, bodo v Zapo- 
toku pri Liku odkrili spominsko o- 
belpžje partizanski tehniki »Mata
jur* in okrožnemu komiteju PCS 
za zapadno Primorsko. V nedeljo, 
21. septembra, pa bo v Kanalu med
narodni turnir v odbojki za maske. 
Naj povemo še to. da bodo v sep
tembru odprli nove otroške vrtce 
v Piljah, Kostanjevici, Novi Gorici 
in v Šempetru.

Včeraj-danes
Iz goričkega matičnega urada
RODILI SO SE: Lorenzo Villani, 

Carlo Mulloni, Matteo Polli, Paola 
Bignucolo, Claudia Olivai, Ema 
DelTOlivo, Manuele Zanutta.

UMRLI SO: 57-letna, uslužbenka 
Stanislava Trost, 73-letna upokojen
ka Anna Belingar vd. Birri, 67-let- 
ni upokojenec Giuseppe Togut, 79- 
letna gospodinja Paola Lutman vd. 
Vuga.

POROKE; delavec Maurizio Ple
sničar in prodajalka Gianna Ma- 
niacco, delavec Massimo Niccoli in 
profesorica Viviana Piacentini, e- 
lektromehanik Francesco Caneva in 
trgovka Elisa Pirusel, uslužbenec 
Danilo Conte in uslužbenka Gianna 
Grinover, upokojenec Elidoro Ciar- 
dulli in gospodinja Anna Tutta, le
talski podčastnik Maurizio Toneatti 
in gospodinja Mariagrazia Vehier.

OKLICI: letalski podčastnik Ro
berto Rottai in profesorica, Anna 
Fantini, železničar Severino' Prin
čič ih socialna delavka Ahnama- 
ria Orlando, zidar Alojz Komic 
in prodajalka Elizabeta Prinčič, 
pomorščak Miroslav Devetak in 
študentka Vesna Huzjak, usluž
benec Walter Tunini in ravnateljica 
otroškega vrtca Marcelle Rossi, 
delavec Marco Visintin in gospodi
nja Agnese Ughi, orožnik Gerardo 
Loffredo in gospodinja Maria Te
reza Lepore.

Kino
(Joricu

VERDI 17.00-22.00 »Tutto quello 
ehe avreste voluto sapere sul ses
so, ma nou avete mai osato chie- 
dere*. Woody Allen. Barvni film. 
Prepovedan mladini pod 18. letom.

CORSO 18.00-21.00 »Spartacus*. L. 
Oliver in K. Douglas. Barvni film.

VITTORIA 17.00-22.00 »Le porno 
sorelle*. Barvni film. Prepovedan 
mladini pod 18. letom.

'Tržič
EXCKLSIOR 18.00-22.00 »Piedona 

dEgitto*.
PRINCIPE 18.00-22.00 »Una ragaz- 

za particolare*. Prepovedan mla
dini pod 18. letom.

Nova (joricu 
in okolica

SOČA 18.00-20.00 »Neustrašni*. A- 
meriški film.

SVOBODA 18.00-20.00 »Fantje iz 
Brazilije*. Ameriški film.

DESKLE 19.30 »Violette Noziere*. 
Francoski film.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan in ponoči je v Go

rici dežurna lekarna Baldini, Verdi
jev Korzo 57, tel. 84-897.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
Danes ves dan in ponoči je v Tr

žiču dežurna lekarna SanFAntonio, 
Ul. Romana 147, tel. 40-497.

Razna obvestila
Slovensko planinsko društvo v Go

rici prosi udeležence izleta v Dalma
cijo, da takoj poravnajo obvezno
sti.

Doberdobska občinska uprava spo
roča, da si dijaki nižje srednje šo
le v občinski knjižnici lahko izpo
sodijo še razpoložljive učbenike.

Prosvetno društvo Sovodnje obve
šča izletnike v Beograd, naj se 
zberejo danes na jugoslovanski 
strani mejnega prehoda pri Rdeči 
hiši ob 16.15 po italijanskem času.

11. 9. 1977
.

11. 9. 1980

; Ob tretji obletnici smrti dragega
.

IVANA VETRIHA
... ■ y ....

se ga spominjajo žena, hčere, sinovi in drugi sorodniki.
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Zenska in njena stvarnost
Je življenje ženske res manj vredno 
od visokih teoretskih razglabljanj?
Zanimivi in zgovorni podatki skupine ginekologov iz San Vita al Tagliamento
Uzakonitev pravice do prosto

voljne prekinitve nosečnosti sodi 
v Italiji med tista vprašanja, o 
katerih se raje veliko govori, med
tem ko se manj časa posveča kri
tičnemu pregledu tega, kar bi bi
lo treba konkretno narediti, oziro
ma temu, kar bi že zdavnaj mo
ralo biti storjeno.

Uresničevanje raznih dogovorov, 
spoštovanje sklepov in končno še 
izvajanje zakonskih predpisov bi 
namreč marsikateri polemični raz
pravi izbili dno: teorija in prak 
sa, kar zadeva splav, nista sa
mo v tesni zvezi, temveč se njuna 
interesna področja 'križajo*, tako 
da bi občutno zboljšanje stvarne
ga dela odvzelo načelnemu pre
cej ostrine.

Predvsem tudi zato, ker se za 
načeli, ki «iz moralno - verskih raz
logov obsojajo splav* večkrat za
krivajo zelo stvarni materialni in
teresi, kakor je dokazala cela vr
sta tistih zdravstvenih delavcev, 
ki so se v javnih ustanovah izre
kli proti opravljanju posegov, drug
je pa so proti visokemu plačilu

te posege celo lastnoročno izvajali.
še v večji meri pa zato, ker je 

uvrstitev prostovoljne prekinitve 
nosečnosti med tiste zdravniške po
sege, ki jih morajo med rednimi 
deli opravljati javne zdravstvene 
i tanove, še enkrat pokazala, da 
sta tako zdravstvena oskrba kakor 
splošna osveščenost o spolnosti na 
zelo nizki ravni.

Ni namreč vseeno, in tega se 
mora zavedati tudi tako duhoven 
človek, kakor je načelnik katoli
ške Cerkve, papež Janez Pavel II., 
v okviru kakšne družbenogospo
darske stvarnosti govorimo o pra
vici do splava. Kajti neizpodbitno 
dejstvo je, da cmehanskega po
vzročanja abortusa*, kakor se ta 
poseg more tehnično natančneje o- 
pisati, niso iznašli zagovorniki za
kona o splavu, nasprotno, temveč 
da splav največkrat kot zelo tra
gičen in množičen družbeni pojav 
že od nekdaj obstaja po vsem 
svetu.

Ne moremo, po našem mnenju 
seveda, ki je, odkrito povedano, 
zelo vezano na življenjskost, žago-

Slike z bazoviškega slavja

1ll
, ncueljo so pred spomenik štirim bazoviškim junakom položili svoj 
venec tudi predstavniki partizanov in garibaldincev, da bi s tem počastili 
spomin tistih svojih vzornikov, ki so prvi začeli boj proti fašizmu

Svečanosti ob 50-letnicl junaške smrti bazoviških junakov se je udeležilo 
veliko deklet in žensk v slovenskih narodnih nošah

varjati pravico do življenja in isto
časno povsem mirno gledati, ka
ko zaradi mazaštva, raznih pred
sodkov, nevednosti in tudi iz o- 
sebne in družbene neodgovornosti, 
iz leta v leto umira na tisoče žensk.

Načelo o spoštovanju človeškega 
življenja poleg razprav pač terja 
tudi učinkovite ukrepe: v nasprot
nem primeru bi se lahko vsilil ne
prijeten dvom, da je lahko v očeh 
nekaterih življenje ženske manj 
vredno ali privlačno od visoko teo
retskih razprav, še posebno, ker 
gre za tiste ženske, ki nočejo o- 
pravljati svoje »naravne vloge*, o- 
ziroma se ne vdajo »zakonom na
rave*.

Vendar je že dolgo znano, kako 
se ti zakoni morejo uravnavati gle
de na lastne izbire in tudi nuje: 
pojavu pravimo načrtovanje, u- 
ravnavamo ga z raznimi sredstvi, 
med katerimi so še najbolj učin
kovita tako imenovana kontracep
cijska, ki so še vedno »hudičeva 
beseda* za katoliško Cerkev, za pre
visok odstotek italijanskega prebi
valstva pa žal še zmeraj «nekaj 
neznanega*.

Prav to poglavje je namreč dru
ga plat zvona polemike o pravici 
do splava: zagovorniki uzakoni
tve namreč niso nikoli zagovarjali 
teze. da je splav sredstvo za na
črtovanje rojstev, čeprav obstaja 
resna nevarnost, da bi tako bilo. 
Po drugi strani pa visoki cerkveni 
krogi iz istih moralnih razlogov na
sprotujejo tako legalizaciji splava 
kakor tudi uporabi kontracepcijskih 
sredstev.

Izkušnje kažejo, da so pojav ma- 
zaških splavov zatrli samo s spro
stitvijo zakonskih predpisov, sa
mo zatekanje k posegu pa so pre
prečili s široko uporabo kontracep
cijskih sredstev. Drugih možnosti 
danes ne poznamo, oziroma za I- 
talijo bi lahko mirno trdili, da še 
ne pozna učinka kontracepcijskih 
sredstev.

K taki ugotovitvi namreč nava
jajo tisti redki podatki o izvajanju 
zakona o splavu v italijanskih bol
nišnicah. Skoraj nemogoče je, da 
bi si iz skopih podatkov ustvarili 
jasen pregled, vendar pa so zani
mivi razni zaključki in ugotovitve, 
ki jih je iz njih moč razbrati.

Tako je skupina ginekologov iz 
bolnišnice v San Vitu ob Tilmentu 
posredovala vrsto zelo zanimivih 
podatkov,’ ne foliko zaradi številk 
samih, čeprav bi bilo tudi potrebno 
zvedeti, koliko posegov je bilo sploh 
opravljenih, Vem več zaradi odgo
vorov žensk na poseben vpra
šalnik.

Na podlagi izjav nekaj nad pet
sto žensk, ki so od junija 1978 
do junija 1979 na osnovi novega 
zakona lahko »javno* splavile, so 
ginekologi izdelali zanimiv doku
ment. Poleg številčnih razpredel
nic, ki so tudi zanimive, so še 
spremne ugotovitve in razmišlja
nja: najbolj pade v oči dejstvo, 
da se nad 60 odst. žensk ni poslu
ževalo kontracepcijskih sredstev 
(razen «naravnih metod* kot so 
lahko občasna abstinenca ali. pa 
coitus interuptus).

Izredno nizko število žensk se 
je za splav odločilo iz ozko, vzeto 
zdravstvenih razlogov, pač pa pre
vladuje tudi v naši deželi (to so 
med drugim edini podatki. k: so 
bili javno predloženi v Furlaniji - 
Julijski krajini) nuja po «mikro- 
ravnovesju*, kakor so strokovnjaki 
poimenovali skupek notranjih vzgi
bov ženske, ki zavrača, seveda pod 
vplivom zunanjih «otipljivejših* 
razlogov, svojo nosečnost.

Osupljiv pa je odgovor večine 
testiranih žensk ha vprašanje, kdaj

Množica je v sprevodu nosila transparente, ki so zgovorno pričali, da še 
danes,35 let po zmagi nad fašizmom, nismo dosegli tega, kar nam pripada

IDRIJSKI «MVZKONTI» IGRAJO ŽE 315 LET

DROBCI IZ VEČSTOLETNE ZGODOVINE 
NAJSTAREJŠE GODBE NA SLOVENSKEM

Prvič je idrijska godba javno nastopila 13. septembra 1665. leta

po njihovem mnenju zaplodek po
stane živa oseba. Večina je nam 
reč odgovorila, da že takoj ob spo
četju, kar lahko samo pomeni, da 
se ženske za dejanje obsojajo in 
da pri tem osvajajo moralna na
čela katoliške Cerkve. Pri tem pa 
je treba še pripisati, da je bila ve
čina intervjuvank poročena.

Ob koncu še podatek, ki se si
cer ne nanaša na raziskavo sku
pine ginekologov, pač pa priča o 
tem kakšno težo imajo pravzaprav 
razni zakonski predpisi in kako se 
jih lahko «obide». V bolnišnicah 
videmske pokrajine so tako pri
meri posegov, ki so jih prijavili 
za »spontane abortuse* vratolom
no padli po odobritvi zakona o spla
vu: od 99 odst., ki so se pojav
ljali v prejšnjih letih, so jih v pr
vih mesecih leta 1979 kot sponta
ne vpisali le še približno 14 odst., 
medtem ko so vsi ostali primeri 
postali »prostovoljni splavi*. Tudi 
o tem velja razmisliti, ko se je po
novno razplamtela «načelna vojna* 
proti splavu.

(bp)

IDRIJA — Janez Vajkard Val
vasor poroča v svoji »Slavi voj
vodine Kranjske*, da je 15, sep
tembra 1665 na javni prireditvi 
v Idriji nastopila godba s trobili 
in tolkali. Ta dan velja za roj
stni dan idrijske rudarske godbe, 
čeprav lahko verjamemo, da to 
ni bil njen prvi nastop. Starejših 
podatkov ni, verjetno so skriti v 
rudniškem arhivu, ki še vedno 
čaka skrbne zgodovinarjeve ob
delave.

Drobci iz zgodovine
(po »Idrijskem rudarju* štev.
5/1965)

Že na začetku smo omenili, da 
so do sedaj našli nastarejše spo
ročilo o idrijskih muzikantih v 
«Slavi vojvodine Kranjske*. Val
vasor je sam obiskal Idrijo in 
jo opisal v treh dolgih poglavjih. 
Poglejmo tisti del, kjer omenja 
muzikante (prof. M. Rupel - Val
vasorjevo berilo):

«Ta župnija sicer ne leži prav na 
Kranjskem, temveč le na kranj
ski mgji, je pa deželnoknežja 
ali cesarska fara in jo tudi cesar; 
sko veličanstvo prezentira. Zdaj 
je njen župnik Paulus Felix Pol- 
lini.

Tu si ne morem kaj, da ne

Patronat KZ - INAC svetuje

Nezakonito je izterjevanje 
zaostalih kmečkih prispevkov

BERITE REVIJO

Vpr,: »Včeraj sem dobila na 
dom davčno kartelo, s katero pla
čujem zavarovanje za kmečko po
kojnino. Zavarovana sem že deset 
let in čeprav je bilo treba vsako 
leto plačati višjo vsoto, se mi zdi 
letos pa preveč, saj bi moral od
šteti skoraj dvesto tisoč lir. Čudim 
se, zakaj je na karteli napisanih 
več številk, ki so vplivale na po
višek. Gre za kako novo vrsto 
davka?* I. G.

Kot znano, plačujejo kmetje pri
spevke za pokojninsko in zdrav
stveno zavarovanje na osnovi 
davčnih kartel,,;ki jim, ,jij) dpstgr 
vijo na dom vsako leto prve dni 
septembra meseca. Tako je tudi 
letos,,vendar pa.se je tokrat Zgo
dilo nekaj posebnega. Poleg dveh 
običajnih prispevkov (štev. 522 za 
pokojninski sklad in 523 za zdrav
stveno zavarovanje) so tokrat vpi
sali še osem zneskov, ki se na
našajo na leta 1976, 1977, 1978 in 
1979, kar je seveda bistveno pri
pomoglo, da se je skupni znesek 
krepko povišal.

Za kaj v bistvu gre? Zavod za 
poenotene kmečke prispevke SCAU 
je v skladu s členom 22 zakona 
160/75, ki določa od 1. junija 1976 
dalje indicizacijo zavarovalnih pri
spevkov (povišanje zavarovalnih 
prispevkov za enak odstotek in od 
istega dne, ko se zvišajo minimal
ne pokojnine), komaj sedaj apli
ciral ta odstotni povišek retroak
tivno tudi na dodatni prispevek, 
ki znaša po zakonu 100 lir za vsak 
dan zavarovanja Tako naj bi za 
leto 1976 ta dodatni prispevek zna
šal 130 lir, za leto 1977 140 lir. 
za leto 1978 170 lir in za leto 1979 
190 lir za vsak dan zavarova
nja. Apliciranje te indicizacije je 
zakonito, ko se nanaša na osnovni 
in prilagoditveni prispevek, brez 
vsake zakonite in logične osnove 
pa je izkoriščanje tega mehani
zma tudi za dodatne zneske, ki 
služijo za zmanjšanje primanjklja
ja kmečkega pokojninskega skla
da. Dodatni prispevek ni dopol
nilnega značaja, temveč predstav
lja nekaj povsem posebnega in je 
drugačne narave kot osnovni pri
spevek. SCAU je pri tem še pre
tiraval in je kmetom vpisal poleg 
omenjene nezakonite vsote tudi pa
sivne obresti na te zaostale zne
ske (štev. 611), kot da bi za to

zakasnitev nosili krivdo kmetje 
sami.

Zato svetujemo tako vam, ki 
ste nam pisali, kot ostalim krneč 
kim zavarovancem, da sicer pla
čate prvi obrok zavarovalnih pri
spevkov, vendar pa da Čimprej 
vležite na pokrajinsko komisijo 
SCAU priziv za razveljavljenje 
omenjenih davkov in za povrnitev 
zneskov, ki so bili že vplačani 
Za to uslugo se lahko obrnete na 
Patronat Kmečke zveze INAC. Ul. 
Cicerone 8/b v Trstu, tel. 62785. S 
seboj prinesite davčno kartelo in 
pa izkaznico CD/4...,.,..........

JUBILEJNI ....... .
«KRAVJ I BALb 
V BOHINJU

V nedeljo, 14. septembra, bo v 
Bohinju jubilejni — že petindvaj
seti — «Kravji bal*. Prireditelj, 
turistično društvo Bohinj, se za 
letošnjo prireditev pripravlja ze
lo skrbno, posebno še, ker je la
ni odpadla zaradi izredno slabega 
vremena.

«Kravji bal* bo na tradicional
nem prostoru v Ukancu, onstran 
Savice za hotelom «Zlatorog* pod 
slikovititn Pršivcem in mogočno 
Komarčo. Prireditev se bo priče
la dopoldne ob desetih s koncer
tom godbe na pihala, svoj vrhu
nec pa bo dosegla v zgodnjih po
poldanskih urah s sprevodom 
planšarjev

Glavni del »Kravjega bala* je 
nedvomno slovesen sprejem plan
šarjev, ki se s planin vračajo z 
živino in «basengo». Pri tem spre
jemu, ki bo potekal v znamenju 
folklorne šegavosti in šaljivosti, 
bodo sodelovali tudi domači pevci 
in folklorna skupina iz Bohinja.

Za goste bodo prireditelji pri
pravili domače jedi, ki, žal. po
stajajo vse redkejše na jedilnih 
listih tudi gorenjskih restavracij: 
domače žgance s pravim mlekom, 
klobase s kislim zeljem, zaseko 
in bohinjski kruh, domači sir in 
kislo mleko itd. Seveda bodo na 
voljo tudi druge pijače in jedi.

Za ples in zabavo bo poskrbel 
ansambel Ottavia Brajka.

Odprta bosta tudi muzej Toma
ža Godca v Bohinjski Bistrici in 
Planšarski muzej v Stari Fužini.

J. O.

bi vedoželjnemu bralcu povedal 
o zabavnem tedeumu, ki bi ga bil 
moral že pri opisu idrijskega rud
nika vriniti. Ker pa si tedaj po
ročila o njegovem poteku še ni
sem mogel priskrbeti in je ome
njeni opis medtem že bil natisnjen, 
pa ne bi rad te pripovedi izpustil, 
menim, da je prav, če jo semkaj 
postavim.

Ko so namreč zaradi zmagovite 
osvojitve Budima na Ogrskem po
vsod peli tedeum in prirejali ve
selice, je spoznal gospod Volk Žiga 
pl. Kinbach, oskrbnik cesarskega 
živosrebrnega rudnika, da bi bilo 
dobro tudi tukaj tako napraviti.

Potemtakem so določili za ve
selico 15. september 1665 leta. Ko 
je ta dan prišel, so napravili pro
cesijo iz cerkve sv. Barbare.

Ob dveh popoldne se je četa 
mušketirjev z muzikanti na čelu 
napotila v grad ter izkazala čast 
gospodu oskrbniku, sedečemu pod 
velikim turškim šotorom in za
stavo. Odondod so šli skozi trg 
na cesarski travnik. Za njimi je 
šlo 36 rudarjev, nosili so velik 
mlaj, na katerem je viselo 60 
kosov vsakovrstnih reči. Kdor je 
pozneje hotel splezati nanj, je 
smel vzeti, kolikor je mogel do
seči. Pripeljali so tudi dvovpre- 
žen voz, naložen z belim kruhom, 
ob katerem so korakali štirje mo
žaki v pekovskem oblačilu ter me
tali kruh na vse strani. Za njimi 
je šlo 20 mož, ki so nosili z obe
ma rokama vsakovrstno srebrno 
in zlato posodo, nekateri pa tudi 
mizo, ki je na njej bila velika 
košara, polna citron in pomaranč. 
Potem je šlo 6 točajev v lepih 
oblekah in zelenih kapicah, za 
njimi pa so peljali dva soda vina, 
enega s teranom, drugega z Vi
pavcem ali belim vinom. Nato so 
šli štirje kuharji s šestimi ku- 
harčki. Ti mladi- kuharji so bili 
lepo rejeni kakor Bakhus ter so 
s tem dokazovali, da so bili urni 
in pridni ne le z rokami, temveč 
tudi z zobmi. Oni štirje stari pa 
so bili mršavi in suhi ljudje. 
Spremljali so z dolgimi grabljica
mi vola, da bi ga tam spekli. Na 
koncu je prišla srebrna skrinja, 
ki sta jo vlekla dva konja. Stre
gli sta ji dve čisto belo oblečeni 
osebi, ki sta pozneje denar na 
vse strani metali, a spremljalo 
jo je 20 mušketirjev z dvojnimi 
puškami. Za vsem tem pa so se 
pokazali muzikanti. Zadaj pa jo 
šel gospod oskrbnik s svojimi u- 
radniki in s plemstvom.

Ko so tedaj vsi skupaj prišli 
na omenjeni travnik, so se lepo 
razvrstili in mušketirji so s pu
ško izkazali čast gospodu oskrb
niku tako da so ga skupaj z žen
skami obdali ter napravili krog. 
Potem jim je dovolil gospod o- 
skrbnik, da splezajo na postav
ljeni mlaj, da vola pobijejo in 
speko, rdeče in belo vino iztočijo, 
kruh in nato tudi denar razmečejo 
ter tako vse razgrabijo. Kdor pa 
se je nedostojno vedel ali sicer 
kaj kaznivega zagrešil, tega sta 
morala dva hrusta, oblečena ka
kor divja moža, zgrabiti ter vreči 
v vodo; nato pa so mu dali obi
len požirek vina kot odškodnino 
za prestano kazen.

Vino, kruh in denar, tudi dva 
zbora muzikantov, vse to je bilo 
na visokem odru. Ko pa so spekli 
vola, so vsi navzoči, duhovni in 
posvetni gospodje, plemiči, urad
niki in ženske, kakih 50 oseb, 
sedli za mizo pod velikim tur
škim šotorom. Pogostitev je bila 
krasna in slastna. Dali so prine
sti tudi nekaj pečenega vola. Ob 
streljanju dvojnih pušk so krepko 
na zdravje pili.

Po gostiji, ki se je zavlekla da 
leč v neč, so za ženske napravili 
ples. Nikomur niso branili udele
žiti se rajanja.

Vse to je bilo namenjeno ter 
mišljeno kot dolžna zahvala Vse
mogočnemu, nadvse hvaljenemu 
Bogu za naklonjeno zmago in 
krasno osvoiitev svetovno slavne
ga mesta Budima.*

Podatki
iz rudniškega arhiva
Nekaj drobcev iz zgodovine i- 

drijskih godb je v rudniškem ar
hivu nabral idrijski dekan M. Arko 
in jih objavil v svoji «Zgodovini 
Idrije*. Med drugim pravi, da je

DUŠAN ŽEUEZNOV IV.

DIVJALI SO
MED VOJNO

PO PRIMORSKI69.
Nemški policijski stotnik Giinther Neubert

Predsednik: Še kakšno vprašanje s tem. v zvezi?
Vojaški tožilec: Se to: vseh pet oseb so prignali mimo 

naše hiše, kjer so jih pet minut od hiše v gozdu postre
lili, kjer so jih pustili ležati nepokopane. Isto izpovedujejo 
še nadaljnje priče. Kaj pravite na to, obtoženec?

Neubert: K temu imam izjaviti to: enota ni mogla biti 
enajst dni v tej hiši.

Vojaški tožilec: Prej ste pa izjavili, da sploh ne veste, 
kdo je to izvršil in kje so bili ti ljudje zaprti.

Neubert: Tega tudi ne vem. Pravim samo, da na tem 
odseku, kjer sem bil, da sem te ljudi izročil bataljonu.

Vojaški tožilec: Torej ne veste, kaj je bataljon z njimi 
storil, kje so bili zaprti? Za to ni važno, ali ste vi bili 
tam enajst dni ali ne. Dejstvo je, da so jih ustrelili. Se 
iutite odgovornega za ta zločin?,

Neubert: Ne, za to se ne čutim odgovornega.
Vojaški tožilec: Zakaj niste tega prepovedali?

Neubert: Jaz sem se branil in sem to odklonil. Kapetan 
VVinnes je bil moj službeni predstojnik in jaz imam po 
predpisih to takoj javiti svojemu nadrejenemu, predpo
stavljenemu.

Vojaški tožilec: Ce bi vi hoteli, bi dali nalog za izpu
stitev teh ljudi.

Predsednik: Dovolj o tem, ne potrebujemo nobenih 
dokazil več.

Zagovornik dr. Petrovič: Kaj bi se zgodilo, če bi se 
on ponovno uprl, kaj bi se z njim zgodilo?

Neubert: Ponavljam, da sem že v Nemčiji moral od
govarjati, ker sem se postavil zoper kapetana VVinnesa. 
On mi je rekel, določite dva moža za eksekucijo.

Predsednik: Toda odgovorite na vprašanje gospoda 
doktorja!

Neubert: Stotnik bi me lahko pustil na mestu ustre
liti, ako bi tako nastopil, bi bil zločin.

Zagovornik dr. Petrovič: Če je on oficir, ali so njemu 
znani predpisi mednarodnega prava?

Neubert: Prav zato vem, ker so mi znani, sem rav
nal po zakonu.

Pomočnik tožilca: Kakšno kazen bi dobili, če bi storili 
neko dejanje proti izrecnemu povelju?

Neubert: Smrtno kazen.
Pomočnik tožilca; Kubler pa je rekel, da bi bila naj

višja kazen ukor.
Neubert: To ni res.
Predsednik: Dovolj o tem. Obtoženi Neubert, lanko 

sedete.
Neubert: Rad bi še nekaj povedal.
Predsednik: To boste lahko povedali v zaključni besedi.

od rudnika vzdrževana godba ob
stajala že v času rudarske milice 
od 1765. do 1785. leta, ki je nasto
pala pri raznih slavnostih in je 
imela trobila in tolkala.

Zanimivo je, da je že leta 1777 
rudnik nastavil posebnega učite
lja : a gosli, ki naj bi poučeval 
predvsem naraščaj za rudniško 
godbo.

Videti je, da je bila godba v 
času francoske okupacije precej 
aktivna. Nastopala je na paradah 
in cerkvenih slovestnostih. Poleg 
tega so rudniški godci poučevali 
violino sedem revnih dečkov, kot 
poroča zgodovinar. Iz dokumentov 
je razvidno, da se je pouk šol
skih otrok redno vršil do leta 
1836, ko je umrl spreten glasbe
nik Viktorin Kobau.

Že takrat, prav tako kot danes, 
je imela rudniška godba težave 
z denarjem. Tako Arko navaja 
podatke s seje, ki jo je rudniški 
predstojnik sklical 6. maja 1850 
zaradi pomanjkljivega vzdrževa
nja godbe. Do tedaj so za ta na
men pritekala sredstva le iz pri
stojbin obiskovalcev, ki so si o- 
gledali rudnik. Tega pa je bilo 
tako malo. da je godba propadala. 
Sklenili so, da bodo uradniki od 
vsakega goldinarja plače dali po 
en krajcar. V ta namen sn usta
novili posebno društvo. Nasled
njega leta so nameravali društvo 
pomnožiti z nerudniškimi člani, 
vendar so sklenili, da naj ostane 
godba le rudarrka.

Videti pa je, da je godba kljub 
temu le životarila in so leta 1853 
spremenili naslov »Rudarska god
ba* v »Godba* ter povabili v 
društvo vse meščane, ki naj bi 
prispevali na leto skupno 40 gol
dinarjev. Takrat, pravi kronist, 
je bilo trinajst godcev. V teh 
letih je začela godbo podpirati 
tudi rudarska bratovska skladni- 
ca, ki je določila v ta nameri 120 
goldinarjev na leto. Med tem pa 
je začelo društvo za podpiranje 
godbe zamirati in je, kot piše 
Arko, polagoma zaspalo, godba pa 
se je še ohranila, čeprav dobrih 
deset let ni bila rudniška, šele 
Po letu 1867 jo rudnik spet vza
me v okrilje in jo s primerno 
denarno pomočjo ohranja.

Zadnji Arkov zapisek pravi: Le
ta 1902 se je rudniška godba za
radi odpora godcev popolnoma o- 
pustila in godci so si osnovali 
svoje lastno godbeno društvo »Na
prej*. Rudnik pa je potem več
krat naročil vojaško godbo, ve

činoma iz Ljubljanp.
Tudi pokojni Karel Bezek, ki 

je več let po zadnji vojni urejal 
rudniški arhiv, je zbral nekaj po
datkov o idrijskih godbah. Nava
jamo le nekaj zanimivejših:

Leta 1877 ob otvoritvi novega 
poslopja osnovne šole je bil do
deljen posebni prostor tudi novi 
rudniški glasbeni šoli. Leta 1884 
je rudnik godbenikom nabavil no
ve uniforme: godci so imeli klo- 
bučevinasto čako s i>orto. črn ru
darski suknjič z našivi in svetli
mi gumbi z rudarskim znakom, 
zadaj pa rudarsko usnje s pre- 
pasnim jermenom. Seveda je bil 
kapelnik še bolj ozaljšan.

Za leto 1962 navaja, v nasprotju 
z Arkom, da je rudnik razpustil 
godbo zaradi neposlušnosti in po
bral godcem uniforme in inštru
mente.

Toliko Bezek.
Zakaj jc prišlo do razpada rud

niške godbe, suhoparna arhivska 
poročila ne povedo. Spomine na 
to obdobje pa je po pripovedova
nju nekdanjega kapelnika Jožefa 
Poljanška - Škrica zapisal Franc 
Vončina: «Kolikor se jaz spomi
njam*, je pripovedoval Poljanšek, 
«je rudnik oskrboval godbo vso 
dobo njenega obstoja — seveda 
včasih bolj uspešno, včasih pa 
manj. Godci so imeli vaje P» 
dvakrat na teden, od leta 1889 
pa celo trikrat. Če je bila potre
ba pa smo vadili celo večkrat. 
Godba je dobro napredovala v 
času rudniškega ravnatelja J. No* 
vaka. To pa je trajalo le do ča
sa, ko je ravnateljski stolček pri 
rudniku zasedel Čermak, ki je 
spravil godbo na rob prepada. 
Odpravil je redne vaje. število 
godcev Pa je skrčil od 30 na 16 
mož ter odpravil večje prispevke. 
Za godbo je določil na leto le 
še 800 kron iz rudniške blaga'ne. 
Skratka — hotel je imeti dobro 
godbo, pa le takrat, ko bi jo po
treboval, seveda brez večjih iz
datkov. Menil je celo, da bi god
bi zadostvovala samo ena vaja 
na teden. Prav nič ni torej čud
nega, če se je leta 1889 godba 
razšla. Na osnovi raznih obljub 
se je godba zopet zbrala in se 
celo nekoliko pomnožila, pa spet 
začela naglo razpadati. Takratni 
idrijski župan Štefan Lapajne je 
sicer na občinski seji predlagal, 
da bi se godbi podelila podpora, 
vendar s predlogom ni uspel.* 

(Nadaljevanje sledi)
JOŽE OBLAK

Zagovornik dr. Petrovič: Tovariš predsednik, prosim, če 
mi obtoženi lahko izroči zapiske, ki jih je nameraval iz
ročiti meni.

Predsednik: Izvolite.

KONEC

V četrtek, sedmega dne razprave, bilo je 17. iulija 
1947, je prišel do zaključne besede tudi obtoženi Giinther 
Neubert. še prej je v njegovo obrambo spregovoril nje 
gov zagovornik odvetnik dr. Jakob Petrovič, ki je po sluz 
beni dolžnosti branil tudi soobtoženega Heinricha Christ 
la. Ker je v svoji obrambi zagovarjal oba obtoženca hkra 
ti, smo njegov obrambni govor v celoti posredovali v po 
glavju našega pisanja, ki govori in priča o nemškem pol 
kovniku Heinrichu Christlu.

Ko je prišel na vrsto k zadnji besedi obtoženi Gun 
ther Neubert, ga je predsednik sodišča pozval, naj pri
stopi k sodišču.

Obtoženi Giinther Neubert je v svoji zaključni bese
di dejal: ,

«Navajam, da na podlagi dogodkov, ki so se pripe
tili v Lokah, Mozlju in Kočevju, ne more biti govora o 
tem, da bi jaz teroriziral civilno prebivalstvo. Iz izpoved 
be priče glede eksekucij jasno izhaja, da gre tu za veliko 
borbo, kajti jaz sem bil sam z ostalimi četami v prazni 
leseni hiši, v kateri ni bilo prebivalcev. Ostala kompanija 
je bila na vrhu. Na podlagi dejstev, da sem jaz po kazni 
ki mi jo je dal general Rosener, moral vzeti pismeno na 
znanje, da kot pripadnik varnostne policije spadam pod 
SS in policijsko sodnost.

ITALIJANSKA TV 
Prvi kanal

13.00 Poletni maraton
13.30 DNEVNIK
16.00 Palermo: Tenis
17.00 Zgodbe z Divjega zahoda,
10.00 Mazinga «Z», risani film
18.20 Pripovedke. . . tako, risanke
18.50 Komični filmi
19.20 Aiutante tuttofare
19.45 Almanah

in Vremenska slika
20.00 DNEVNIK
20.40 Macario prvi in drugi
22.05 Posebna oddaja Dnevnika l
22.50 Pot k svobodi, TV film

Ob koncu DNEVNIK, Danes 
v parlamentu 
Druqi kanal

13.00 DNEVNIK 2 - Ob 13. uri
13.30 Jeans koncert
17.00 Avtomobili
17.45 Glasbeni program za mla 

dino
18.15 Potovati sama
18.30 Iz parlamenta — Dnevnik 2 

Športne vesti
18.50 Harold I-loyd show
19.45 DNEVNIK 2 - Odprti studio
20.40 L’ispettore Derrick:

«Odprti račun*
21.45 Superstar
22.45 16 in 35

DNEVNIK 2 - Zadnje vesti

Tretji kanal
19.00 DNEVNIK 3
20.05 Vzgoja in dežele
20.35 Gustav, risanka
20.40 Katera glasba je?
21.35 DNEVNIK 3 - tedenski
22.05 DNEVNIK 3

JUGOSLOVANSKA TV 
Ljubljana

18.05 Poročila
18.10 Zgodovina pomorstva
19.05 Tehtnica za natančno tehta

nje
19.35 Obzornik
19.45 Portret Maria Nikuliča 
20 24 Zrno do zrna
20.30 TV DNEVNIK
21.00 Slavica, jug. film

Koper
19.50 Otroški kotiček 
20.15 Stičišče
20.45 TV DNEVNIK
21.00 Operacija Goldman, film
22.35 Politična tribuna
23.10 Glasba brez meja

Zagreb
19.45 Nori penzion
21.00 Paralele
22.55 Glasbena oddaja
23.40 Dokumentarni film

ŠVICA
19.00 Poletni programi za mladino
21.45 Topli veter, film

TRST A
7.00, 8.00, 10.00, 13.00, 14 00,

17.00, 19.00 Poročila; 7.20 Dobro 
jutro: 8.10 Jutranji almanah: 9.00 
Otroški kotiček; 9.20 Utrinki iz 
operet: 10.10 Radijski koncert:
11.00 Jug. lahka glasba; 11.40 Fol
klomi odmevi: 12.30 Melodije;
13.20 Glasba po željah; 14.10 Glas
beni popoldan; 16.00 Koder teče, 
ondod moči: 16.50 Deset minut z 
orkestrom Kaempfert; 17.10 Kla
sični album; 18.00 četrtkova sre
čanja; 18.25 Priljubljeni motivi;

KOPER
(Italijanski program)

8.30, 9.30. 10.30, 11.30, 12.30,
14.30, 15.30, 16.30, 17.30, 19.30,
20.30 Poročila; 8.00 Dobro jutro 
z glasbo; 10.15 Orkester in zbor; 
10.32 Pesem dneva; 11.00 Horo
skop: 11.03 Vrtiljak popevk; 11.32 
Kim, svet mladih; 12.05 Glasba 
po željah; 13.45 Glasbeno - govor
ni program; 14.00 Prijetno popold
ne; 14.33 Zbori; 15.33 Veselo z- 
glasbo; 16.00 Discorama; 16.45 15 
min. z Bobijem McGilfnjem; 17.00 
Veliki orkestri; 17.32 Crash; 17.55 
Knjige v izložbi; 18.00 Jug. pop 
scena: 18.32 Prisluhnimo jim sku
paj; 19.32 LP plošče; 20.00 Opera.

KOPER
(Slovenski program)

7.30, 8.25, 14.30 15.30 Poročila;
7.00 Glasba za dobro jutro; 7.05 
Jutranji blok; 8.15 Najava spore 
da; 9.00 VAL 202; 14.00 Najava 
sporeda;' 14.05 Popevke; 14.40 U- 
čenci Gš Ajdovščina; 15.00 Mali 
koncert; 15.37 Glasbeni notes;
16.00 Dogodki in odmevi; 16.30 
Glasba po željah; 17.00 Mladinska 
oddaja; 17.10 Vaš telefon, naš mi

Srednji val 546,4 metra ali
549 kilohertzov
UKW — Beli križ 102,0 MHz
UKVV - Koper 98,1 MHz
UKW — Nanos 88,6 MHz

krofon; 17.30 Primorski dnevnik;
17.45 Zabavna glasba.

RADIO 1
7.00, 8.00, 9.00, 12.00, 13.00, 15.00.

19.00 Poročila; 6.00 Glasbeno pre 
bujanje; 7.15 Glasbeno govorni 
program; 8.40 Včerajšnje pesmi;
9.00 Radio anch'io; 11.00 Dnevni 
variete; 12.03 Vi in jaz '80; 13.15 
Glasba; .15.03 Rally; 15.03 Errepi 
uno Poletje; 17.00 Patchwork;
19.20 n Pazariello; 19.55 Vrsta;
21.30 Cab ‘mušicah 23.00 Tele
fonski klic.

LJUBLJANA
7.00, 8.00, 9.00, 10.00. 11.00, 12.00

13.00, 15.00, 16.00, 19.00 Poročila;
7.50 Dobro jutro, otroci-!; 8.30 Iz 
naših sporedov; 9.0g Z glasbo v 
dober dan; 9.30 Mladina
10.05 Z radiom na poti; 12.35 Zna 
no in priljubljeno; 13.10 Znane 
melodije; 13.30 Kmetijski nasveti;
13.40 Od vasi do vasi; 14.00 b 
naših krajev; 15.05 Enajsta šola;

' 15.20 Koncert; 15.40 Jezikovni po
govori; 16.30 Zabavna glasba;
17.00 »Vrtiljak*; 18.00 Studio ob 
18.00: 19.00 Vsa zemlja bo z na 
mi zapela; 19.15 Lokalne radijske 
postaje; 19.35 Bach: Sonata; 20.-35 
Lahko npč, otroci!; 21.00 Četrtkov 
večer domačih pesmi in napevov:
22.05 Literarni večer; 22.45 Lepe 
melodije; 23.15 Informativna od 
daja; 23.25 Iz naših sporedov



PRIMORSKI DNEVNIK 5 ŠPORT ŠPORT ŠPORT
11. septembra 1989

NOGOMET kvalifikacije ZA SP NOVO UPANJE Z A FERRARI
Visoka zmaga «plavih»
Jugoslavija je sinoči v gosteh premagala Luksemburg s 5:0 - «Plavi» 
dosegli vse zadetke v drugem polčasu - Sušič najboljši na igrišču

Luksemburg — Jugoslavija 
0:5 (0:0)
LUKSEMBURG - Stadion »Mu 

nicipab. Gledalcev: 4.000. Sodnik: 
Franz Latzin (Avstrija).

STRELCI: v 51. min. Sušič, v 63. 
min. Zl. Vujovič, v 69. min. Petro
vič, v 80. min. Zl. Vujovič, v 89. 
min. Buljan.

LUKSEMBURG: Moes 6,5; Gir- 
res 5, Dax 6, Zuang 6, Meunier 6, 
Wagner 6, Weis 6, Dresch 6, Di 
DOmenico 5, Langers 6,5; Reiter 
6,5.

JUGOSLAVIJA: Pantelič 6,5; Zo
ran Vujovič 6 (od 83. min. Gudelj 
brez ocene); Klinčarski 6,5; Jova
novič 6, Buljan v Šljivo 7, Petro
vič 8, Šestič 6 (od 83. min. šurjak), 
Zl. Vujovič 7, Susič 8, Sečerbego- 
vič 7.

Jugoslovanska nogometna repre- 
Jentanca je dokaj dobro startala v 
Izločilnem delu skupine 5 za sve
tovno prvenstvo v Španiji leta 1982.

»Plavi* so namreč včeraj visoko 
Premagali Luksemburg, pa čeprav 
njihova naloga ni bila tako lahka, 
kot bi kazal končni izid. Še po pr
vih 45 minutah je bil namreč izid 
neodločen brez zadetkov. Luksem
buržani pa so bili v zadnjih pe
tih minutah prvega polčasa boljši 
®d Jugoslovanov in so celo z Lan- 
gersom zgrešili dokaj ugodno pri
ložnost.

Jugoslavija je v tem srečanju 
startala dokaj odločno, poletavno in 
je bila do 15 minute absolutno v 
Premoči. Že v 2. minuti je namreč 
Vladimir Petrovič zadel prečko. Do
mači nogometaši pa so se nato le 
opomogli in bili enakovredni go
stom, ker so bili v zadnjih petih 
minutah, kot smo dejali, celo bolj
ši-od «plavih».

V drugem polčasu pa še je za

irska

OSTALI IZIDI

Skupina 2
— Nizozemska

Skupina 4 
— NorveškaAnglija
Skupina 6

Švedska — Škotska 0:1

4:0

na poznejši datum.
Škoda, da je moralo vodstvo t 

žaškega kluba sprejeti tako odloči
tev, saj se je v teku dneva vreme 
znatno izboljšalo, vseeno pa je bilo 
prepozno (klub je že obvestil razne 
informativne medije in reški klub), 
da bi to odWftev lahko spremenili

BOKS

SINOČI V SANREMU

Salvemini novi 
evropski prvak

SANREMO — Matteo Salvemini 
je sinoči po točkah v dvanajstih 
krogih premagal Angleža Kevina 
Finnegana in tako osvojil evrop
ski naslov v srednje težki kategoriji.

Salveminijeva zmaga je bila do
kaj težka, toda tudi povsem za
služena.

ZARADI SLABEGA VREMENA

Včerajšnjo tekmo 
Triestina - Rijeka 
preložili
na poznejši datum

Včerajšnje prijateljsko nogomet
no srečanje med Triestino in jugo
slovanskim prvoligašem Rijeko so, 
zaradi slabega vremena, preložili
......................... ...................... ............ ................m............................................................................................................................................................. .................................................. ............................................................. ............................ .......................................................................................................... ........................'<■............................................................................................................................................. .n..................................................... ................................ ..

Letošnji nastopi v formuli ena so Ferrari ju prinesli veliko razočaranja. Zato so se, podobno kot pri Re
naultu, usmerili na turbo. Že jutri bo v Imoli, kjer bo v nedeljo 51. dirka za VN Italije, na startu 
tudi novo vozilo 126 C turbo (na sliki), v katerega sedaj polagajo vsa svoja upanja, vsaj za prihod
njo sezono, ker se v tej zamujenega ne da več nadoknaditi: poleg Imole sta namreč na sporedu le 
še tekmovanji v Montrealu in v Watkhis Glenu (Telefoto AP)

NA ZASEDANJU GORIŠKE KOMISIJE ZA OT

POGLAVITNA NALOGA 
PRIREDITEV TEČAJA

Tečaj za voditelje se bo pričel že jutri v Gorici
Pred dnevi je v Gorici zasedal 

goriški del komisije za otroško te
lovadbo. Sestanka so se udeležili 
vaditelji in odborniki tistih goriških 
društev, ki v okviru svoje dejavno
sti gojijo to. nadvse pomembno, te- 
lesnokulturno zvrst.

Srečanje je bilo nedvomno zelo 
koristno, saj so si prisotni izmenja
li nekaj misli in izkušenj na tem 
področju. Z veseljem ugotavljamo, 
da je skrb za pravilno rast in raz
voj naših otrok žela dokajšnje o- 
dobravanje v vseh okoljih., kjer dru
štva delujejo. Seveda obstajajo še 
področja, kjer, zaradi pomanjkanja 
ustreznih prostorov in vaditeljske
ga kadra, te dejavnosti v preteklo
sti ni bilo mogoče uresničiti, ven
dar bi po mnenju prisotnih, s skup
nimi močmi, v bodoče lahko razvili.

Komisija si je zato zadala nalogo, 
da uresniči eno od poglavitnih na-

KOŠARKA Balkansko prvenstvo

Jugoslavija - Luksemburg
doslej
Jugoslavija in Luksembuig sta se 

doslej srečala petkrat: «plavi» so 
zmagali štirikrat, ena tekma pa se 
je končala nedločeno.

Reprezentanci s,ta se prvič pome
rili na olimpijskih igrah leta 1948 
v Londonu, ko je Jugoslavija vi
soko slavila s 6:1. V kvalifikacijah 
za svetovno prvenstvo leta 1966 so 
Jugoslovani obakrat zmagali: v
Beogradu s 3:1 in v Luksemburgu 
s 5:2. V kvalifikacijah za evropsko 
Prvenstvo leta 1972 pa so «p!avi» 
zmagali v gosteh z 2:0. doma v 
Titogradu pa so igrali neodločeno 
0 proti 0.

Razlika v golih je 16:4 za Jugo
slavijo.

Jugoslavija v Romunijo 
z mlado reprezentanco
«Plavi» danes proti domačinom - Od olimpijcev le Zižic

čela prava »goleada* jugoslovanske 
Vrste. Veliko zaslugo zato ima pred
vsem odlični Sušič, ki je bil za do
mače branilce nerešljiva uganka. 
Že v šesti minuti je namreč nogo
metaš Sarajeva načel nasprotnike 
vo mrežo po odlični solo akciji, 
deset minut pozneje pa je zadel 
Prečko. Vsa jugoslovanska repre
zentanca je odtlej začela odločne
je igrati in zadetk: so se vrstili kot 
ha tekočem traku. Na koncu jih je 
bilo kar pet.

Po srečanju je bil jugoslovanski 
Zvezni trener Miljanič seveda dokaj 
zadovoljen in je rekel: »Zmagati v 
Sosteh s petimi goli razlike je se
veda dober uspeh, posebno še v 
takem tekmovanju, ko je razlika 
v golih še kako pomembna.*

Včerajšnjo srečanje si je ogledal 
tudi italijanski zvezni trener Enzo 
Bearzot, ki je izjavil: «čeprav je 
Jugoslavija visoko zmagala, mi
slim, da njeni nogometaši niso še 
v najboljši kondicijski formi. Za 
Luksemburg pa lahko rečem, da 
Utegne biti na svojem igrišču dokaj 
heugoden nasprotnik.*

Zanimiva je tudi izjava danske
ga trenerja Pjonteka, ki je seveda 
budno sledh včerajšnjim dogodkom 
ha stadionu »Municipal*. Danska 
b» namreč v sredo igrala v Ljub
ljani proti Jugoslaviji. Pjontek je 
dejal: »Jugoslavija sicer ni slabo 
'Brala, vseeno pa mislim, da bi lah
ko v Ljubljani iztržili neodločen
’zid.»

(Zgornji članek so nam posredo
vale Sportske Novosti)

CLUJ — Jugoslovanska košarkar
ska reprezentanca bo danes igrala 
svojo prvo tekmo na 22. balkan
skem košarkarskem prvenstvu v 
romunskem mestu Cluj.

«Plavi» bodo igrali proti domači 
reprezentanci. Jugoslovanski trener 
Dušan Ivkovič bo na tem prvenstvu 
vodil v glavnem mlado reprezen
tanco, v kateri je le en olimpijski 
zmagovalec, in sicer Rajko žižič.

Za Jugoslavijo pa v Cluju igrajo 
še: Miodrag Marič (Partizan), Želj
ko Poljak (Jugoplastika), Milenko 
Savovič (Partizan) Slobodan Petro
vič (Partizan), Bogoljub Djurič 
(Raunički Kragujevac), Zufer Av- 
dija (Priština), Stevan Karadžič 
(Crvena zvezda), Slobodan Nikolič 
(Crvena zvezda), Aleš Pipan (Iskra 
Olimpija) in Sabit Hadžič (Bosna).

Jugoslavija je na balkanskem ko
šarkarskem prvenstvu (prvo je bilo 
leta 1959) osvojila že 17 prvih mest

SPORED »PLAVIII* V CLUJU 
Danes: Jugoslavija Romunija 

, Jutri:,, Jugoslavija , .Bolgarija
V soboto: Jugoslavija - Turčija
V nedeljo: Jugoslavija - Grčija

3. Wodok, v istem času 
2. poletapa
(Saint Gcrmain - Chalon — 
za skupnih 49 kilometrov)

1. ČSSR
2. Nizozemska
3. SZ
9. Italija

ATLETIKA

1.0312” 
1.03’28” 
1.03’33” 
1 07’23”

VČERAJŠNJA IZIDA 1. KOLA 
Romunija - Turčija 89:79 (47:38)
Bolgarija Grčija 67:63 (32:22)

KOLESARSTVO

Čchoslovak Stratilck
prevzel vodstvo

CHALON SUR SAONE (Franci
ja) — Čehoslovak Jiri Stratilek je 
prevzel vodstvo ha skupni lestvici 
po drugi etapi kolesarske dirke 
i'cur bodočnosti*. Včeraj sta bili 

na sporedu dve poletapi: v prvi 
je bil v zaključnem naletu najhi
trejši Francoz Francis Castaing, 
medtem ko je v drugi poletapi (e- 
kipno na kronometer) zmagala Če
škoslovaška.

VRSTNI RED 
1. poletapa

1. Castaing (Fr.), ki je 103 km 
dolgo progo od Pontarliera do 
Saint Germaina prevozil v

2.18’29"
2. Averin, v istem času

V TEKU N' 400 M OVIRE

Rila Bottijjlim 
spet izboljšala 
državni rekord

BOLOGNA - Na mednarodnem 
atletskem mitingu v Bologni je si
noči Rita Bottiglieri postavila nov 
državni rekord v teku na 400 m 
ovire. Kljub rekordu pa je prišla 
druga za sovjetsko predstavnico 
Marino .vlakejevo. Sinoči je Botti- 
glierijeva razdaljo pretekla v 56”76, 
prejšnja znarhlca, ki jo je sama po
stavila v soboto v Agrigentu na 
mitingu Italija - Finska, pa je bila 
57” 13.

KORISTEN SESTANEK

Dr. Civelli sprejel 
delegacijo ZSŠDI

Delegat deželnega olimpijskega 
odbora CONI, dr. Lorenzo Civelli 
je včeraj sprejel delegacijo ZSŠDI, 
ki jo je vodil predsednik Igor Ko
mel.

Sestanek je služil za predstavitev 
novih odbornikov Združenja in za’ 
poglobitev problematike, s katero 
se soočajo slovenska športna dru
štva.

Dr.'Civelli je pokazal veliko razu
mevanje in je zagotovil vso svojo 
pomoč v duhu najtesnejšega in naj- 
iskrenejšega sodelovanja, kot so 
že uspešno sodelovali v zadnjih dveh 
letih. Še posebej so poudarili nuj
nost vzpostavitve tesnih stikov CONI 
z vodilnimi športnimi organizacija
mi iz Slovenije in Hrvaške, da bi 
še v večji meri razvili obmejno 
športno sodelovanje in se dogovorili 
za koristne tn konkretne pobude.

ZSŠDI naj bo koordinator in po
vezovalec teh stikov ter tako oprav
lja svojo naravno vlogo mostu med 
sosednjima državama.

B.S.

«Azzurre» se pripravljajo 
na EP

V AR ES E — Italijanska ženska ko
šarkarska reprezentanca je včeraj 
začela s pripravami na bližnje ev
ropsko prvenstvo, ki bo od 19. do 
28. septembra v Banjaluki. Zveze; 
trener Arrigoni je v moštvo vnesel 
precej sprememb, tako da bodo to
krat na« ‘.pile nekatere košarkari
ce, ki jili ni bilo na olimpijskih 
igrah v Moskvi.

JUGOSLOVANSKI KOŠARKARSKI AS V BENEŠKEM MOŠTVU CARRERA

Dalipagič: Igral bom za ekipo»
«Praja» je doslej v prijateljskih tekmah povsem zadovoljil 
Njegovo mnenje o Haywoodu - V Benetkah so ga zelo toplo sprejeli
Dražen Dalipagič bo letos kot e- 

dini Jugoslovan igral v italijanskem 
košarkarskem prvenstvu. Igral bo 
v beneškem moštvu Carrera Jeans, 
ki nastopa v A-2 litajinski ligi.

*Kako so te sprejeli v Benetkah?* 
vprašamo Dalipagiča.

«Izredno. Takšnega sprejema si 
sploh nisem mogel zamisliti. Tre
ner Zorzi in tudi vsi igralci pa sa
mi odborniki društva so me sprejeli 
kot svojega. Pomagali so mi pri 
vsem. Tudi z jezikom nimam več
jih težav. Na italijanščino sem se 
že privadil in tudi sam študiram ta 
jezik »

Olimpijski prvak Dalipagič je to
rej izbral »pravo* društvo, v kate
rem bi mogel imeti več zadoščenj, 
in L ne samo igralskih, kar je za 
Dalipagiča še posebno važno, saj 
je znano, da «Praja» zelo ceni go
stoljubnost, resno delo (pri tem se 
»Žeravičeva roka* še kako pozna), 
mirno življenje.

Dalipagič pa odbornikov, trener
ja, navijačev svojega novega kluba 
ni razočaral. Nasprotno! Moštvo 
Carrere je doslej odigralo nekaj 
prijateljskih srečanj in jugoslovan
ski as je bil v vseh teh tekmah 
vedno med najboljšimi. V prvih 
dveh srečanjih (proti Supergi in

NOGOMET, MEMORIAL ŽARKO RACE

Tudi kriška Vesna v finalu
Sinoči je visoko in povsem zasluženo premagala Zarjo - Danes počitek

Prof. Eriki ter njenemu so
progu Bogdanu Miliču čestita 
ob rojstvu male

NASTJE

Športna šola Trst

Vesna — Zarja 4:1 (1:0)
VESNA: Bubnič, Purič, Ferisutti, 

Acquavita, Pribac, Vecchio, Quer- 
ci, Pipan, Starc, Candotti, Zucca.

ZARJA: Puzer, Grgič, Crociatti, 
Franco, Macor, Križmančič, W. 
Ražem, žagar. Fonda. Cecchi (v 
65. min. Mahnič), G. Ražem.

STRELCI: v 41. in v 77. min. 
Starc, v 62. min. Querci, v 70. min. 
Candotti iz 11-metrovke, v 87. min 
Križmančič.

SODNIK: Urdi iz Trsta
GLEDALCEV: 400
Drugi finalist Memoriala Ž. Race 

(poleg prospškega Primorja) je 
Vesna, ki je sinoči z lahkoto pre
magala bazoviško Zarjo.

Sam izid srečanja priča o dejan
skem stanju na igrišču, saj so bili 
Križani in to predvsem v drugem 
polčasu 'stalno v premoči. Bazovci 
pa so bili kos boljšemu nasprotni
ku le v prvem delu srečanja, ko 
je Vesna vodila le z golom pred 
nosti.

SPORED
Danes počitek.
Jutri finale za 3. mesto 

Primorec - Zarja 
V soboto finale za 1. mesto 

Vesna - Primorje

.... ..............................................................................................................................................................

Trofeja ostala v Bazovici

V nadaljevanju pa so Križani še 
povečali svojo prednost, saj so na
suli ekipi Zarje še tri gole. Časten 
zadetek za Zarjo je tik pred konč
nim žvižgom dosegel kapetan Križ
mančič. H. W.

Deželni pokal
- Rosandra 1:4 (1:2)
Bogateč, D. Škabar, A. 

v d,p. Černjava, Terčon,

Kras
KRAS 

Škabar
Dilič, Germani, L. Milič, v d.p. Co
lja, M. Milič, Gabrijel Ferfolja, 
Blazina. Gulia.

STRELEC za Kras: v 26. min. 
p.p. Terčon.

V dvaintridesetim finala dežel
nega pokala, v katerem nastopa 
kar 46 drugo- in tretjeamaterskih 
enajsteric iz naše dežele, se je Kras 
v nedeljo srečal z ekipo Rosandre 
iz Doline. »Rdeče-beli* so visoko iz
gubili in s tem izpadli iz borbe za 
višja mesta.

Krašovci so tokrat zaigrali zelo 
medlo in nepovezano. Gostujoča Ro
sandra je tako zlahka našla pot do 
gola in kar štirikrat zatresla mre 
žo vratarja Bogatca. Za ta visoki 
poraz pa lahko iščemo vzrok v u- 
trujenosti igralcev, ki so nastopali 
na Memorialu Žarka Raceta. Edini 
zelo lep gol za domačine je dosegel 
Peter Terčon iz prostega strela, I- 
sti igralec, ki je bil nedvomno naj
bolj prizadeven v Krasovem taboru 
je nekaj minut kasneje zgrešil U- 
metrovko.

psu
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V LETOŠNJI SEZONI

Kras tudi z dvema 
mladinskima moštvoma
Kras bo v letošnji sezoni, poleg 

članske ekipe, ki bo nastopila ” 
2. amaterski ligi, imel tudi ' 
mladinski moštvi.

Naraščajniki bodo igrali v prven 
stvu, ki ga organizira FGCi (ita
lijanska nogometna zveza), cicibani 
pa na turnirju Nereo Rocco, ki ga 
organizira CSI. Prve tekme bodo 
cicibani odigrali v Križu, ker re- 
pensko pomožno igrišče ni še dokon-

dve

čano. Turnir bo namreč v malem 
nogometu in pričel se bo 20. t.m. 
Nastopajo lahko dečki rojeni v le
tih 1969, 70, 71. Treningi so v Rep 
nu ob ponedeljkih, sredah in petkih 
od 18. do 19.30. pod vodstvom stro 
kovnjaka Vinka Hafnerja iz Kopra, 
ki vodi tudi mladinsko reprezentan
co Slovenije, kar dokazuje, da je 
res eden najboljših mladinskih tre
nerjev v državi

TENIS

Presenečenje v Palermu
PALERMO — Tudi v drugem ko

lu mednarodnega teniškega turnir
ja v Palermu je prišlo do prese
nečenja.

Avstralec Frawlehy, ki je nepri
čakovano v prvem kolu premagal 
Peccija, je včeraj izgubil z Itali
janom Merlonijem, in to kar s 3:6 
in 4:6.

Squibbu) je dosegel kar 36 točk, 
nekoliko manj jih je zbral proti rim
ski Acqui Fabii (13), v torek pa 
je bil proti Emersonu zopet najbolj
ši strelec srečanja (dosegel je 29 
točk), pa čeprav sta bila na igrišču 
tudi dva odlična Američana: slav
ni Spencer Haywood (28 pik) in 
Bob Morse (26). Carrera je prema
gala Emerson z 90:75.

Dalipagič je torej povsem upra
vičil svoj sloves in tudi sloves ju
goslovanske košarke. Tudi na dla
ni je, da bo «Pr . \» eden glavnih 
junakov letošnje italijanske košar
karske sezone.

cTe ne moti, da v tem zadnjem 
času italijanski tisk stalno piše o 
Hagtvoodu, o ostalih igralcih Car
rere in tudi o tebi pa le malo?*

»Nikakor me ne moti. Zame je 
važno, da moštvo zmaga in da sam 
dam največ za ekipo.*

»Kaj pa misliš o svojem soigral
cu, slavnem Haywoodu?*

«To je izreden košarkar, o tem 
ni dvoma. Doslej pa se še ni priva
dil na spremembo ure, pa tudi 
treniral ni kar tri mesece in zato 
ni mogel pokazati vsega, kar zna.»

«Kaj pa misliš o bližnjem prven 
stvu?*

«Mislim, da naše moštvo sestav
ljajo taki igralci, da se lahko eki
pa poteguje za uvrstite v ”play- 
off”.»

Na dlani je, da Carrera ima ta
ko moštvo, ki se celo lahko potegu
je kar za osvojitev državnega na
slova. Trener Zorzi namreč lahko 
pošlje na igrišče tako peterko, ki 
jo malokatero evropsko moštvo zmo
re. Carraro, Gorghetto, Dalipagič, 
Haywood in Della Fiori, to je pe
terka »evropskega formata*. O tem 
ni dvoma, če pa bo tudi Haywood 
vsaj približno 1 igral, kot zna in 
zmore, potem je tudi jasno, da so 
Benečani glavni favoriti ne samo 
za prvo mesto v A-2 ligi, temveč 
tudi za državni naslov.

Če bo osrednja osebnost beneške 
ekipe Haywood, gotovo je tudi, da 
bo Dalipagič vedno opravil svojo 
dolžnost, saj se je v vseh teh letih 
izkazal ne samo kot odličen košar
kar, temveč tudi kot zgleden, resen 
in požrtvovalen športnik.

B. Lakovič

ga mesta. Ko so na včerajšnji ti
skovni konferenci vprašali pred
sednika CONI Carrara, če ta spre
jem pomeni ponovno zbližanje med 
športom in politiko po polemikah, 
ki so .izbruhnile zaradi vladne pre
povedi, da v Moskvo odpotujejo 
atleti, ki so služili vojaški rok in 
da Italija nastopi z lastno himno 
in zastavo, je odvrn i, da sprejem 
nima nikakršnega posebnega po 
mena. »K Pertiniju, je nadaljeval 
Carraro, bodo šli atleti, ki, so se 
izkazali in ki jih predsednik na
merava na kak način nagraditi.*

Sodniki prvega kola
MILAN — V nedeljo se bo pričelo 

prvenstvo v prvi italijanski nogo
metni ligi.

Sodniki pa bodo naslednji:
Bologna - Ascoli (Barbaresco) 
Brescia - Avellino (Lattanzi) 
Cagliari - Juventus (Pieri)
Como - Roma (Michelotti)
Fiorentina - Perugia (Ciulli)
Napoli - Catanzaro (Tonolini) 
Torino - Pistoiese (Lo Bello) 
Udinese - Inter TD’E1W

Prvoligaške tekme se bodo pri
čele ob 16. uri.

log. to je prireditev tečaja za va
ditelje predšolskih otrok. Tečaj bo 
v Gorici ter ga bodo vodili v glav
nem domači strokovnjaki.

Prva ura tečaja bo že v soboto. 
13. septembra v novi telovadnici 
slovenskega kulturnega doma v Go
rici s pričetkom ob 17. uri.

Komisija bo tudi poskrbela za u- 
reditev strokovne knjižnice ter da 
bo po raznih društvih prišlo do sre
čanj s starši, kajti prav je, da so 
starši na pravilen način seznanje
ni o pomembnosti telesne kultur« 
pri razvoju otroka.

Vili Prinčič

OBVESTILA
ŠK Kras

obvešča, da so treningi cicibanov 
na igrišču v Repnu ob ponedelj
kih, sredah In petkih od 18. do 
19.30. Vsi zainteresirani dečki, ki 
bi radi začeli z nogometom pri 
ŠK Kras se lahko javijo trener
ju Vinku Hafnerju ob urah zgo
raj navedenih treningov.

• • •
ŠD Primorje

prireja v soboto, 13., v nedeljo, 
14., in v ponedeljek, 15. septem
bra, na vrtu za društvenim sede
žem

ŠPORTNI PRAZNIK 
Spored:

SOBOTA: ob 18. uri odprtje kio
skov, od 20. ure dalje ples i 
ansamblom »Orange*.

NEDELJA: ob 16. uri odprtje 
klaskov, ob 17. uri tradicional
na nogometna tekma med sta
rimi in mladimi, od 20. ure da
lje ples z ansamblom »Orange*. 

PONEDELJEK: ob 18. uri odpr
tje kioskov, ob 20. uri nagraje
vanje ekip in nogometašev, ki 
so nastopali na memorialu t. 
Race.

• • •

SPK čupa Iz Sesljana
obvešča, da bo iesenska regata za 
kabinate v nedeljo, 14. 9., pred 
Sesljanskim zalivom. Predviden 
start ob 10. uri.

Nagrajevanje bo v okviru dru
žabnega večera v petek, 19. 9. 

Vabljeni vsi jadralci.
• * *

Sekcija minibasketa 
ŠZ Bor

obvešča, da so treningi miniba
sketa v telovadnici stadiona »Pr
vi maj* ob ponedeljkih in petkih 
od 17.30 do 19.00. Vsakdo, ki M 
rad igra) minibasket, naj se ne
posredno vpiše kar ob urah tre
ningov hli pa naj telefonira v ve
černih urah trenerju Rasenijn 
na št. 76-30-79.

Olimpijci danes 
pri Pertiniju

RIM — Predsednik republike 
Sandro Pertini bo danes zjutraj na 
Kvirinalu sprejel italijanske atlete, 
ki so se na zimskih olimpijskih 
igrah v Lake Placidu in nato v 
Moskvi uvrstili od prvega do šeste- Dalipagič v svojem elementu: met na koš
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Bližnje delovanje SPDT
SPDT prireja v nedeljo avtobus 

ni izlet na Verzegnis (1915 m) v 
Karnijskih Alpah. Izlet je prime
ren za vse, vpisovanje pa je na 
sedežu ZSŠDI (Ul. sv. Frančiška 
20/2. tel. 767-304). Izlet vodu prof. 
Marinka Pertot.

« # *

Prejšnjo soboto in nedeljo se je 
majhna skupina elanov SPDT (A- 
leks Civardi, Roberto Sestan in Ivan 
Tavčar) udeležila izleta planinske
ga društva SAP - Viator iz Ljublja
ne na Grossglockner. Glede na to, 
da je bilo zbirališče v Ljubljani 
ob 3. uri, si lahko predstavljamo, 
kdaj so odpotovali iz Trsta. S skup
no najetim avtobusom so se iz Lju
bljane podali proti Avstriji, vratne 
pa tokrat ni bilo najbolj naklonje 
no. Po, nekajurni vožnji je avtobus 
končno prispel do parkirišča pri 
Franz Jožef hiitte. Po ledeniku pre 
ko Pasterce so nato prišli do Adlers 
Rue, kjer so prespali. Tu jih je 
bilo skupno 14. saj so drugi ude 
leženci izleta obiskali bolj dostop 
no goro.

V nedeljo zjutraj je bilo vreme 
izredno lepo. Pot po ledeniku je 
trajala kake štiri ure in ■ pol. naj
večja nevarnost pa niso bile raz
poke, ki jih v ledu ni manjkalo, 
temveč tplaninci*. ki so hoteli na 
vsak način izsiljevati «prednost», 
da bi le prej osvojili vrli, kot da 
bi jim lahko tzbežal*. Vse se je

Iz planinskega sveta
tia srečo dobro končalo, ljubljanski 
in tržaški planinci pa so se vrnili 
domov z veliko izkušnjo več.

Sto žensk na Triglav
Tudi letos je Teleksova akcija 

tSlo žensk na Triglav» žela velik 
uspeh. Na tridnevno akcijo se je 
sicer prijavilo 500 žensk, na pot pa 
jih je že v petek krenilo natanko 
sto. Odšle so po Pokljuki, prespa
le pa v šport hotelu. Naslednjega 
dne so ženske najprej krenile proti 
Vodnikovi koči na Velem polju. *Od- 
pravo» je vodil Tone Sazonov - To- 
nač, na koncu kolone pa je bil 
Tone Jeglič. Ženske so osvojile; Pla
niko, Kredarico in nato še vrh, 
kjer je seveda bilo na sporedu ne 
kaj planinskih krstov. Za Triglav 
je treba nekaj žrtvovati.

Sto družin na Nanos
Prejšnji nedelji je bilo »usojeno*. 

da je potekla v znamenju raznih 
množičnih manifestacij. Na spore 
du je bila tudi že tradicionalna ak 
cija. ki jo vsako leto prireja PD 
Postojna, in sicer *Sto družin na 
Nanos*. Tudi tokrat je pohod iz
redno uspel, saj se ga je udeležilo 
kakih 700 družin, ki so se še v 
popoldanskih urah vile proti vrhu. 
Seveda je na vrhu zmanjkalo značk,

pa tudi hrane in pijače. Ni manj
kalo pa veselja, za kar je poskr
bela tudi godba.

Messner na Everestu
Čeprav je novica že stara, se 

bomo še za trenutek povrnili k iz
rednemu Messnerjevemu podvigu 
na Everestu. Petintridesetletni juž- 
notirolski alpinist se je namreč po
vzpel na Everest sam in brez upo
rabe kisika, tokrat s severne, ki
tajske strani, od koder so se za
čeli prvi poizkusi osvojitve te gore 
v zgodovini planinstva. Po prvih 
novicah, ki so prišle iz Kitajske, 
je Messnerja močno oviralo mon
sunsko deževje, tako da je alpinist 
veliko časa prebil v baznem tabo
ru na višini 6.500 metrov. Nato se 
je končno vreme ustalilo, tako da 
se je Messner odpravil na zaključ 
ni vzpon, ki je trajal pet dni. Pri 
tem pa je shujšal celih petnajst 
kilogramov. To ie bil Messner jev 
drugi vzpon na Everest brez ki 
sika. Prvič (z Južnega sedla) je 
bil z njim leta 1978 Peter Habeler, 
tokrat pa se je odločil za solo 
vzpon, obenem pa je bil to njegov 
sedmi vzpon čez višino osem tisoč 
metrov.

Severna smer na Everest je zna
na po prvih poskusih osvojitve te

gore, saj je že leta 1924 angleški 
polkovnik Norton tod dosegel viši
no 8.570 m, vendar pa je pod vr
hom popustil. Istega leta sta ne
kaj pod vrhom izgubila življenje 
Angleža Mallorg in Irmin, prva pa 
je po tej smeri dosegla vrh kitaj
ska odprava leta 1975. tako da je 
bil Messner po tej smeri drugi. 
Reinhold ‘ Messner, ki je opravil 
vzpon na Everest po severni strani 
v alpskem slogu, je nosil s seboj 
20 kg težak nahrbtnik V njem je 
imel le najnujnejšo hrano, šotor in 
fotografski aparat.

Messner je na tiskovni konferen
ci na Kitajskem izjavil: «Soio vzpon 
na Everest je na meji človekove 
zmogljivosti, vendar ni nemogoč, 
zato sem zadovoljen, da sem to do
kazal. To je vzpon, ki pomeni t'r- 
hunec moje kariere. Mislim, da kaj 
večjega ni mogoče več naredili.* 
Messner je nekaj časa mislil, da 
bo vzpon nemogoč, ker je zapadlo 
veliko snega, vendar pa je bil le
ta. na srečo trd.

Od baznega tabora na višini 6.500 
metrov je vzpon, kot že rečem, 
trajal skupaj pet dni: en dan za 
postavitev bivakov na višini 7.000 
in 8.000 metrov, dva za naskok in 
dva za vrnitev v bazo. Vrh je 
Messner dosegel 20. avgusta popol
dne, na vrhu pa se je zadržal kake 
tričetrt ure. Messner ima za sabo 
že 130,0 vzponov, med katerimi je 
80 prvenstvenih, in še 25 odprav.

D. J,

i



Uredništvo, uprava, oglasni oddelek.
TRST. Ul. Montecchl «. PP 559 Tel. (040) 79 48 72 (4 linije)
Podružnica Gorica. Drevored 24 Maggio 1 — Tel. (0481) 8 33 82 57 23 
Naročnino
Mesečno 5.000 lir — vnopre| plačana celotno 60.000 lir. Letna naročnino 
za Inozemstvo 53.000 lir. za naročnike brezplačno revl|o «DAN».
V SFRJ številka 4,50 din. ob nedeljah 5.00 din, za zasebnike mesečno 65.00. 
letno 650,00 din, za organizacije in podjetio mesečno 80.00, letno 800.00 din.

Založništvo tržaškega tiska. Trst 11-5374

PRIMORSKI DNEVNIK Za SFRJ DZS • 61000 Ljubljano,

Oglasi

Poštni tekoči račun za Italilo Stran 6 11. septembra 1980

Žiro račun 50101-603-45361 »ADIT*
Gradišče 10/11. nad., telefon 22207
Ob delavnikih: trgovski 1 modul (šlr. 1 st., vlš. 43 mm) 
22.600 lir. Finančni 800. legalni 700. osmrtnice 300, sožalja 

400 lir za mm višine v širini 1 stolpca. Mali oglasi 200 lir beseoa. 
Ob praznikih: povišek 20%. IVA 15%. Oglasi iz dežele Furlanije - Julijske 
krajine se naročajo pri oglasnem oddelku ali upravi. Iz vseh drugih dežel 
v Italiji pri SPI.

ird.i.LJzn-
Odgovorni urednik Gorazd Vesel in tiskaj ^irst

Zveze časopisnih 
založnikov FIEG

PO VČERAJŠNJI ODOBRITVI LJUDSKE SKUPŠČINE

Uradna potrditev Zhao Ziyanga 
za predsednika kitajske vlade

Novi premier je star 61 let in je elan kitajske partije že od leta 1938
PEKING — Zhao Ziyang je od 

včeraj uradno novi kitajski mini
strski predsednik. Zamenjal je Hua 
Guofenga, ki je pred ljudsko skup
ščino v preteklih dneh odstopil in 
zapustil državno vodstvo, vseeno 
pa ohranja predsedstvo CK KP Ki
tajske.

Zhao Ziyang, ki ga je včeraj s 
tajnim glasovanjem izvolila ljudska 
skupščina, je star 61 let. Leta 1938 
je postal član KP Kitajske, leta 
1973 pa so ga izvolili za član CK 
KPK. Med drugo svetovno vojno je 
kril v vodstvu važne funkcije, po 
osvoboditvi pa je postal voditelj 
agrarne reforme v pokrajini Guang- 
dun. Leta 1975 je postal glavni taj
nik komiteja v Sečuanu.

Ljudski kongres je med svojim 
zasedanjem potrdil še vrste spre
memb v sedanjem partijskem in 
državnem vodstvu, ki so jih člani 
ljudske skupščine na včerajšnji seji 
uradno odobrili. Sprejeli so odstop 
petih podpredsednikov kitajske ljud
ske skupščine, ki kot izhaja iz od
stopnega pisma, zapuščajo svoja 
mesta iz zdravstvenili in starost
nih razlogov. Vodilna mesta zapu
ščajo 81-letni Nie Rongzhen, 88-letni 
Liu Bochen, 81-letni Zhang Ding 
dren, 79-letni Cai Chang in 90-letni 
Zhou Jianren. Uradno je skupščina 
sprejela tudi odstop predsednika 
vlade Hua Guofenga in drugih se
dem podpredsednikov vlade Deng 
Kiaopinga Li Xianniana, Chen Yu- 
na. Xu Xianquiana, Wang Zhena. 
Wang Renzhonga in Chen Yonguija.

Po poročilih tiskovne agencije 
♦Nova Kitajska* so v preteklih dneh 
v komisijah razpravljali o reviziji 
ustave, o novih imenovanjih za kri
tje mest v vladi, o plačilni bilan
ci. o novem zakonu o porokah in 
o drugih problemih, o katerih so 
včeraj popoldne kitajski poslanci že 
izrazili dokončno mnenje. Prvič v 
zgodovini ♦porevolucijske* Kitajske 
se je zgodilo, da je en poslanec 
glasoval proti zakonu, ki ga je 
predložila vlada in osem članov 
skupščine se je vzdržalo pri glaso
vanju nadaljnjih petih zakonskih 
predlogov. Na 3.221 poslancev je 
namreč en poslanec glasoval proti 
zakonskemu osnutku, ki zadeva dr
žavljanstvo. Obširno so člani skup
ščine razpravljali tudi o pojavu bi
rokracije, o kateri se .je že Hua 
Guofeng jasno izrazil v svojem po
slovilnem govoru.

Prve napovedi opazovalcev so 
prinašale upanje, da se bo vodstvo 
države znatno pomladilo. Do bistve
ne pomladitve pa ni prišlo. Za do
končno oceno vseh državnih in po
litičnih funkcij je treba nujno po
čakati, da se sestane CK kitajske 
partije, ki ga napovedujejo za ko
nec tega leta ali v začetku prihod
njega.

POROČILO GENERALNI SKUPŠČINI

OZN o rasni diskriminaciji 
in narodnostnih manjšinah

Reinhold Messner se je vrnil

Rasizem in razna diskriminacija še prisotna v svetu 
Pozitivna ocena aspektov, ki se nanašajo na življenje 
manjšin v Madžarski, Romuniji in Italiji- Kritika Avstriji

Bivši predsednik kitajske vlade Hua Guofeng se na ljudski skupščini razgovarja s pekinškimi pred
stavniki (Telefoto AP)
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PADLA JE Z BALKONA HOTELSKE SOBE V PIEVE Dl CADOREJU

Zagonetna smrt mlade Miriam Corte 
obremenilne priče proti avtonomiji
Na podlagi njenih pričevanj je sodnik Calogero izsledil številne 
padovske avtonomiste - Preiskovalci podpirajo domnevo o nesreči

BELLUNO — V letoviščarskem 
kraju Pieve di Cadore je prejšnji 
ponedeljek v še ne povsem pojas
njenih okoliščinah umrla 25-letna 
Miriam Corte Mignone, ki je skup
no z možem Andreo bila glavna o- 
bremenilna priča na proepsu proti 
številnim pripadnikom padovske 
avtonomije. Tudi sama je bila vple
tena v prevratniško dejavnost, ven
dar se je med sodno preiskavo od
ločila, da bo s svojim pričevanjem 
pomagala / sodniku Calogeru, ki je 
na tak način izsledil številne člane 
«organizirane avtonomije*, ki so po 
Padovi ustrahovali vseučiliške do
cente. jih tudi ranili, izvajali aten
tate in večkrat sprožili več ur tra
jajoče epizode mestne gverile.

Prav zaradi tega »sodelovanja*
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POBARVANI POLICAJI

je v tisti dobi bila deležna gro
ženj, češ da jo bodo ubili. Corteje- 
va je bila preteklega 26. julija ob
sojena na leto in pol zapora, ki ga 
je preživljala v Veroni, Trentu in 
Ferrari. 13. avgusta pa so jo pogoj
no izpustili na svobodo. V Ferrari 
je doživela izredno težko preizkuš
njo, kot jo je sama ocenila, saj je 
bila v celici z brigadistkama Adria
no Farando in Mario Rosario Bion- 
di. Zaradi te težke preteklosti sta 
z možem, ki so ga tudi izpustili na 
svobodo, prodala stanovanje v Pa
dovi in živela nekaj časa pri nje
govih starših v Vittoriu Venetu, 
nekaj pa pri njenih v Torvaianici.

V začetku septembra sta se za
konca v spremstvu njenih staršev 
in drugih sorodnikov namestila v 
hotelu «Sole» v Pieve di Cadore ju, 
kjer sta mislila preživeti počitnice. 
Zdi se, da je Miriam Corte preživ
ljala obdobje depresije in slabega 
zdravstvenega stanja, ki ji je 
povzročilo vrtoglavico. V ponedeljek 
popoldne jo je neka ženska iz bliž
njega hotela opazovala, kako sedi 
vsa skrčena na balkonu pred svo
jo sobo. V njej je bila sama, ker 
sta bila mož in oče po nakupih. 
Po pričevanju edine očividke pa se 
je nato dvignila in približala meter 
visoki ograji. Čez nekaj trenutkov 
je že zletela čeznjo in obstala na 
tlaku s prebito lobanjo. Takoj so jo 
odpeljali v bolnico, vendar zanjo 
ni bilo več pomoči. Čeprav se je 
to zgodilo že v ponedeljek, je vest 
prišla v javnost šele včeraj in je 
močno pretresla javnost v Padovi, 
kot tudi sodnika Calogera. Slednji 
vsekakor ni hotel dati nobene izja
ve, ki bi pojasnila morebitno te
mačno ozadje zagonetne smrti.

Oo roba volilnega shoda m hodne*«niškega kanclerja Helmuta Schmid
ta v Hamburga je prišlo do neredov, med katerimi so manifestantje 
metali na policijo najlonske vrečke z belo barvo (Telefoto AP)

Preiskovalci so do sedaj, vsaj 
neuradno, odločno zanikali mož
nost, da gre za umor ali samomor 
v prepričanju, da je dekle nesreč
no padlo zaradi nenadne vrtoglavi
ce. Izvedelo se je tudi, da nista za-

...................................................................................... ....................................... ........................ ................ .

RDEČEK0ŽCI SE BRANIJO KOT ZNAJO IN MOREJO

Industrializacija amazonskega območja 
ogroža obstoj indijanskega prebivalstva

AMAZONAS (Brazilija) - Indiian- 
ci v Braziliji so ponovno na oboj
nem polju*. Kaže. da se po dobrem 
stoletju sedaj v Braziliji ponavlja
jo dogodivščine Divjega zahoda, ko 
so rdečepolti Indijanci s puščicami 
napadali kočije, ki so si upale preč
kati njihovo ozemlje. Že pred do
brim mesecem je prišlo do srditih 
spopadov med predstavniki pleme
na Txucarramac in tamkajšnjim 
belopoltim prebivalstvom. Tedaj je 
na jugu brazilske pokrajine Mato 
Grosso izgubilo življenje enajst 
belcev

V ponedeljek pa se je napad po
novil. V pokrajini Para, na vzho
du največ je brazilske zvezne drža
ve Amazonas, so Indijanci pobili 17 
kolonov, zato ker nameravajo tam
kajšnje oblasti industrializirati nji
hovo področje.

Po mnenju opazovalcev se bodo 
spopadi v bližnji prihodnosti se po- 
novili, saj pravijo, da se Indijanci 
obnašajo tako, kot da bi bili obse
deni od zlih duhov in v prepriča
nju, da bodo le s pokolom belcev 
dosegli svoje pravice.

Krajevne sodne oblasti so s tem 
v zvezi že uvedle preiskavo. Med 
zasliševanjem so obtoženi Indijan
ci trdili, da so ukrepali v silobra
nu in niso imeli najmanjšega na
mena pobiti toliko ljudi. Poglavar 
plemena Canhoco je med zasliše
vanjem dejal: «Prepričani smo bili, 
da se bomo z belci le umirjeno po
govorili in jih prosili, naj nam ne 
kradejo zemlje. Toda predstavnik 
belcev nas je napadel z nožem in 
z gorjačo ter pri tem tudi ranil dva 
pripadnika našega plemena. Mi In

dijanci ne bomo dopuščali, da nam 
bodo beli poglavarji zažigali gozdo
ve, ki so naše življenjsko okolje in 
nam okuževali reke, iz katerih čr
pamo našo osnovno hrano*.

Po verziji belih kolonov pa izha
ja, da je skupina Indijancev napa
dla skupino delavcev, ki so ravno
kar podtikali ogenj v nekem gozdu. 
V siloviti ihti so najprej improvizi
rali vojni ples in se dolgo v noč 
veselili zmage.

Indijance pa ogrožajo še drugi 
problemi in sq prikrajšani za mar
sikatere pravice, ki jih belopolto 
prebivalstvo uživa. Pred kratkim 
so krajevne oblasti na primer izpe
ljale skozi njihov gozd široko avto
cesto, ne da bi se prej posvetova
li s predstavniki plemena Txucar- 
ramae.

konca več dobivala grozilnih pisem,
odkar sta bila na svobodi.........

Miriam Corte je diplomirala iž 
psihologije v Padovi, torej na fa
kulteti, ki je bila še pred kratkim 
v središču dejavnosti avtonomistov 
in ena izmed najbolj spolitiziranih. 
Protestnemu gibanju študentov se 
je pridružila tudi Cortejeva in nato 
še njen mož. Na procesu proti av
tonomistom je dekle povedalo, da 
se je po začetnem navdušenju od
maknila od linije »organizirane av
tonomije*, vendar ji je bilo težko 
umakniti se iz njene srede. Pove
dala je, da se je zelo bala tega 
koraka, zato je tuc^i sprejela, da so 
na njenem stanovanju prevratniki 
uredili pravo skladišče orožja in 
municije.

NEW YORK - Komite Zdru
ženih narodov za preprečevanje 
rasne diskriminacije je predložil 
zasedanju generalne skupščine OZN 
poročilo o tem, kako se izvajajo 
določila konvencije proti rasni di
skriminaciji, ki jih je doslej spre
jelo 107 držav. Komite je seznanil 
generalno skupščino, da v desetih 
letih borbe proti rasizmu niso do
segli večjih rezultatov, ampak da 
sta rasizem in rasna diskriminacija 
še prisotna v svetu, v najtežji obli
ki na jugu Afrike.

Generalno skupščino so še zlasti 
seznanili s stanjem posameznih na
rodnostnih, etničnih in jezikovnih 
manjšin v raznih delih sveta; temu 
vprašanju posveča komite čedalje 
večjo pozornost. Kljub temu. da 
žive te manjšine v različnih po
gojih in v raznih državah, obsta
jajo načela o njihovih pravicah in 
o njihovem položaju, ki so sprejeta 
v sistemu OZN.

V poročilu generalni skupščini je 
komite pozitivno ocenil številno as
pekte, ki se nanašajo na življenje 
manjšinskih skupnosti v Romuniji, 
na Madžarskem in v Italiji. V 
komiteju so pozitivno ocenili osim
ski sporazum med Italijo in Jugo
slavijo, o katerem je rečeno, da 
predstavlja zgled.

V zvezi z manjšinami v Avstriji 
pa je postavljeno vprašanje, zakaj 
je bilo v tej državi nemogoče for
mirati posvetovalna etnična telesa 
za slovensko, hrvaško in češko 
skupnost. Navedeno je mnenje ne
kega člana komiteja, da določila 
avstrijskega zakona o etničnih skup
nostih pogojujejo uživanje njihovih 
pravic z njihovo številčno močjo, 
tako da etnične skupnosti menijo, 
da bi s sodelovanjem v teh po
svetovalnih telesih dejansko pod
pirale to omejitev. V poročilu komi
teja je tudi postavljeno vprašanje, 
zakaj imenuje člane teh posvetoval
nih teles avstrijska vlada in jih 
ne izbirajo same etnične skupnosti.

Predstavnik avstrijske vlade v 
komiteju ni ustrezno odgovoril na 
ta vprašanja in so zato postavlje
na kot odprta vprašanja generalni 
skupščini.

Na prihodnjem zasedanju komi
teja, spomladi prihodnjega leta, 
pričakujejo s posebnim zanimanjem 
razpravo o podatkih o demografski 
sestavi prebivalstva, ki jih morajo 
vse države dostaviti temu komi
teju.

(Po Tanjugu)

BOČEN — Policija je aretirala 
nemškega duhovnika Franza Rinp- 
la, ki se je sprehajal po Sterzingu 
in je pri sebi imel pištolo tipa 
P. 38 s petimi naboji v šaržerju. 
Ker se je duhovnik zazdel agentom 
sumljiv, so ga povabili v vojašni
co, kjer so odkrili orožje.

Priporočilo za pripravo 
deklaracije o pravicah 
pripadnikov manjšin

ŽENEVA — Komisiji za človeko
ve pravice so priporočili, naj nada
ljuje s pripravami načrta deklara
cije o pravicah oseb, ki pripadajo 
narodnostnim verskim in jezikov
nim manjšinam. Ta predlog je po
slala podkomisija za boj proti di
skriminacijskim ukrepom in za 
zaščito manjšin. Popravljeni tekst 
deklaracije je predložila jugoslo
vanska delegacija, katere vodja 
Ivan Toševski je obrazložil vnese
ne spremembe v osnovnem bese
dilu deklaracije. Novo besedilo so 
v posebni delovni skupini pozitivno 
ocenili. Po načrtu deklaracije ima
jo manjšine pravico c’o obstoja, 
do spoštovanja in razvijanja svo
jih nacionalnih kulturnih, jezikov
nih in drugih posebnosti ter do po
polne enakosti z ostalim prebival
stvom države, v kateri živijo. Pri
padniki manjšin morajo uživati, 
brez diskriminacije, vse' človekove 
pravice in osnovne svoboščine, (jp)

Tirolski alpinist Reinhold Messner se je včeraj dopoldne vrnil s Hi
malaje, kjer je pred dvema tednoma sam osvojil vrh Everesta. V 
Minulimi so ga pričakali prijatelji in drugi znanci (Telefoto AP)
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NOVA DRŽAVNA TVORBA URESNIČUJE POPOLNO ENOTNOST SIRIJE IN UBIJE

V Damasku in Tripolisu proglasili 
ustanovitev skupne združene države
Za sedaj še ni znano, če bo nova država imela enega predsed~ 
nika in eno glavno mesto - Negativne reakcije v Tel Avivu

DAMASK -T- Z enotnim komunike
jem, ki so ga objavili po povratku 
sirskega predsednika Asa da v do
movino, sta- Sirija iri Libija progla
sili združitev obeh držav. V ko
munikeju je med drugim rečeno, 
da libijsko in sirsko revolucionarno 
vodstvo proglašata združitev obeh 
dežel v eno samo državo. Nova 
enotna državna tvorba, nadaljuje 
komunike, bo imela popolno suve
renost in uresničuje politično, go
spodarsko, vojaško in kulturno e- 
notnost Sirije in Libije. Nova dr
žava je odprta do drugih arabskih 
držav, ki bi se ji hotele pridružiti 
in bo osnova in sredstvo za osvo
boditev Palestine.

Združitev Libije in Sirije je pred
lagal libijski voditelj polkovnik Ge- 
dafi pred dnevi, ko so proslavljali

enajsto obletnico libijske revolucije, 
ki je strmoglavila kralja Idrisa in 
pripeljala na oblast Gedafija.

Do -sedaj še ni znano, če bo no
va država imela eno samo glavno 
mesto in enega samega predsedni
ka in niti kakšno bo ime nove dr
žavne tvorbe. Po branju komunikeja 
sta tako radio Tripolis kot radio 
Bagdad nadaljevala z branjem od
lomkov iz korana.

Združitev, ki so jo proglasili vče
raj, je že peta med arabskimi dr
žavami. Prve štiri so se dokaj kla
vrno končale, zahodni politični o- 
pazovalci pa menijo, da bi zdru
žitev med obema državama tokrat 
lahko uspela, saj utegne prinesti 
tako Libiji kot Siriji vrsto notra
njih koristi. Libijski dohodki, ki jih 
Trpolis črpa skoraj izključno od
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ZUNANJI MINISTER COLOMBO 0 STALIŠČIH ITALIJE DO MEDNARODNIH VPRAŠANJ

ZADOVOLJSTVO NAD REŠITVIJO POLJSKE KRIZE 
OBSODBA NASILJA V BOLIVIJI IN SALVADORJU
RIM — Italijanski zunanji mini

ster Emilio Colombo je včeraj v jx>- 
slanski zbornici odgovarjal na vpra
šanja in interpelacije v zvezi z do
gajanji na Poljskem in s stanjem 
v Boliviji in v Salvadorju. Colombo 
je najprej izrazil zadovoljstvo zaradi 
pozitivnega konca poljskih dogajanj, 
ki jih je ocenil kot «realističen kom
promis*. Dejal je, da je italijanska 
vlada od vsega začetka ocenjevala 
stanje z visokim čutom odgovornosti 
glede na dejstvo, da gre za dogaja
nja, ki sodijo v notranjo ureditev 
tuje države, ♦upoštevajoč tudi prio- 
ritamo željo, da bi prihranili prija
teljskemu poljskemu ljudstvu težke 
in grenke izkušnje*. Colombo je de
jal, da je treba izreči poljskim de
lavcem «toplo solidarnost* s pridržki, 
ki jih narekujejo tako suverenost tu
je države kot tudi drugi mednarodni 
dejavniki, ki so vsekakor obvezujoči, 
kadar prihaja do novosti v evropskih 
državah. Colombo je izrazil prepri
čanje, da bo razvoj dogajanj na Polj
skem pozitiven predvsem, če bo av
tonomen, brez tujih vmešavanj. Po 
njegovem mnenju je treba poudariti, 
da če sr bili vzroki dogajanj na Polj
skem samo notranjega značaja, mo
rajo biti tudi rešitve notranjega zna
čaja: doseženi dogovori pa po nje
govem mnenju predstavljajo nujen 
predpogoj za konkretne in pozitivne 
ukrepe v korist poljskega prebival
stva. Sicer pa, je poudaril Colom
bo, so se vse države evropske deve
terice vzdržale vsakršnih uradnih 
državnih stališč ali skupnih stališč 
«da bi preprečile vsak izgovor dru
gih držav, da bi taka stališča oce
njevale kot zahodno vmešavanje v 
dogajanja na Poljskem*. Italijan 
ska vlada je tudi pozorna na spre 
membe, do katerih je prišlo v polj 
skem vodstvu po doseženih sporazu 
mih. Na gospodarski ravni pa je Ita 
lija pripravljena preučiti, v meja! 
razpoložljivosti, konkretne pobude za 
gospodarsko in finančno sodelovanje.

Zunanji minister Colombo je nato 
govoril o stanju v Boliviji in je de
jal, da Italija odločno obsoja držav
ni udar v tej državi in vzpostavitev 
vojaškega režima. Do te obsodbe je 
prišlo tudi po razpravi na ravni dr
žav EGS, kjer so sklenili, da preki
nejo pogajanja za nekatere gospo
darske sporazume z Bolivijo. Colom
bo je dodal, da Italijansko velepo
slaništvo v Boliviji pozorno sledi do
gajanju in da skrbi za zaščito in po 
moč italijanskih državljanov, ki tam 
živijo.

Italijanska vlada tudi odločno ob
soja, brez vsakršnega pridržka, po

sredno in neposredno odgovorne za 
kršitev človeških pravic v Salvado
rju. Colombo je dejal, da namerava 
Italija po svojih močeh pripomoči, da 
bi lahko salvadorsko ljudstvo v naj
krajšem času samo odločalo o svo
ji bodočnosti. To je tudi pogoj za 
preprečevanje nadaljnje zaostritve 
napetosti na območju, ki je tako koč
ljivo za ravnovesja v svetu. V raz
pravo o Colombovem poročilu so po
segli predstavniki vseh političnih 
skupin. Radikalci in misovci so de
jali, da niso zadovoljni z odgovo
rom, socialdemokrati in liberalci so 
v glavnem zadovoljni, socialisti, de

mokristjani in republikanci pa seve: 
da podpirajo stališča italijanske vla
de. Za komuniste je govoril poslanec 
Rubbi, ki je poudaril, da je dogaja
nje na Poljskem pomembno za ce
lotno delavsko in socialistično giba
nje ter za demokracijo in je dejal, 
da imajo Poljaki sedaj težke nalo
ge, ki se jih je treba lotiti ob spoš
tovanju avtonomije in suverenosti z 
doslednostjo in odločnostjo; treba 
je najti pravilno pot, da se dosežki 
delavskega boja ne bodo izničili in 
da ne bodo prevladale tiste sile, ki 
bi hotele odpraviti pridobitve socia
lizma na Poljskem.
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Vremenska ujma pesti Indijo
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prodaje nafte, bi lahko financirali 
sirske načrte za oborožitev, tako 
da bi na tem področju dosegli Iz
rael.

Sirija in Libija bosta imeli samo 
en parlament, vendar se bosta v 
teku tega meseca sestali obe revo
lucionarni vodstvi, da določita še 
zadnje potankosti o združitvi. Ena 
od točk «tripolitanske deklaracije*, 
kot so že imenovali komunike, pravi 
tudi, da je nova država zaveznica 
vseli socialističnih in osvobodilnih 
sil v svetu, ki se borijo proti sioni
zmu, rasizmu, imperializmu in re
akciji.

Prve reakcije na združitev Sirije 
in Libije prihajajo seveda iz Izraela, 
ki meni, da predstavlja združitev po
tencialno grožnjo za njegovo var
nost. Gre za grožnjo, je povedal 
funkcionar zunanjega ministrstva, ki 
bi utegnila postati mnogo bolj res
na in konkretna, če bi si nova dr
žava zagotovila podporo Sovjetske 
zveze ter Iraka in če bi sklenili spro
žiti vojno proti Izraelu. Po mnenju 
predstavnika telavivskega zunanie- 
ga ministrstva gre pripisati vzroke 
za združitev Libije in Sirije velikim 
notranjim problemom, s katerimi sta 
se morali obe državi zadnje čase so
očati.

Pred dnevi je izrazil svojo zaskrb
ljenost ob morebitni združitvi med 
Libijo in Sirijo tudi podtajnik za o- 
brambo Zippori, ki je menil, da ob
staja nevarnost predvsem v ogrom
nem gospodarskem potencialu, ki bi 
ga Libija utegnila investirati v sirski 
vojaški aparat ter v ogromnih koli
činah sodobnega orožja, ki trenutno 
leži v libijskih skladiščih.

Predsednik tunizijske vlade M’ZaH 
pa je s svoje strani izraz.il «pogojno» 
podporo združitvi med Sirijo in Li
bijo. Tunizija podpira vsako enotno 
pobudo arabskih držav, je dejal 
M'Zali, če gre seveda za resne ini
ciative, kajti če take pobude spo
dletijo, to pomeni neizmerno škodo 
za ves arabski svet.

Dvanajst let zapora 
posiljevalcu

NUORO ,— Sodišče v Nuoru j* 
obsodilo pastirja Antonia Massaiu- 
ja na 12 let zapora zaradi posilstva 
in ustrahovanja sester Anite >n 
Ruth Schnell. Do nasilnega deja
nja je prišlo preteklega 27. avgU- 
sta, ko sta mladi turistki počivali 
v svojih spalnih vrečah blizu kra
ja Oliena, v pokrajini Nuoro. Pa' 
stir se je približal dekletoma s 
pištolo v roki in ju ustrahoval. Po® 
grožnjo orožja je nato obe posilil- 
nakar sta ga' sestri prijavili poli
ciji.

V Nemčiji se otrokom 
baje zelo slabo godi

Povodnji, ki so v zadnjem času prizadele Indijo so povzročile že IM univih (Telefoto AP)

BONN — V zvezni republiki 
Nemčiji je treba pripisati vzroke 
za otroško umrljivost bolj grobemu 
ravnanju staršev kot otroškim bo
leznim. Policija v ZRN zabeleži 
vsako leto 30 tisoč primerov prete- 
panja in mučenja otrok s strani 
staršev, realno število teh prim?- 
rov pa se verjetno suče okrog 400 
tisoč. To so podatki, ki jih je ,v 
zahodnem Berlinu povedala Antj« 
Huber, minister za mladino in dru
žino.


